
PŘÍJMENÍ
Mnichovohradišťský spolek 
genealogů připravil další 
článek o typických příjme-
ních Mnichovohradišťska. 
Tentokrát na téma Šverma.
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MELOUN
Do 2. ročníku Melounu při-
hlásili navrhovatelé tucet 
projektů. Od parkových 
úprav přes kuličkodráhu po 
mural.
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ZÁMĚRY
Jaké stavební záměry ve 
městě připravují či zvažují 
soukromí investoři? Přiná-
šíme přehled komerčních 
projektů nad 600 m2.
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Laureátkou ceny města se stala Eva Ševců,
v čele základní umělecké školy stála 20 let

Zima byla mírná (Zatím)
a jaro uZ buší na dvere

Vážení a milí Hradišťáci i vy, přespolní, 

na první pohled to vypadá, že zima už je za námi. Letošní průměrné 
únorové teploty by slušely spíše konci března, a tak by se dalo říct, že 
nás zima moc nepotrápila. Byla sice mírná, ale právě takovýto průběh 
zimy má nejhorší vliv na silnice a jejich povrchy, což může potvrdit snad 
každý řidič. Teploty oscilující kolem nuly v kombinaci s vlhkem způsobují 
neustálé zamrzání a rozmrzání vody v trhlinách a dírách v asfaltu, což 
vede k neustálému zvětšování výtluků. Opravy v těchto podmínkách 
nejsou bohužel efektivní, a tak se látají „zimní balenou“ jen ty největší 
díry. Správci silnic mají navíc na svých vozech ještě osazenou techniku 
na zimní údržbu. Pokud se zamýšlíme nad nad opravami silnic a nad 
„rychlostí“ zimní údržby, je třeba podotknout, že se město musí starat  
o víc než 28 kilometrů silnic a 45 kilometrů chodníků. 

V zimním období se na odborech investic a komunálního hospodář-
ství jelo doslova na plné pecky. Právě v zimě byla ta nejvhodnější doba 
na organizaci výběrových řízení a hledání dodavatelů investic a velkých 
oprav. Rada mohla vyhlásit výběr dodavatelů na rekonstrukci ulice Víta 
Nejedlého, první fázi rekonstrukce veřejného osvětlení, dostavbu tříd 
nad krčkem v areálu Základní školy Sokolovská, a s tím spjatou výstav-
bu modulární třídy tamtéž, nebo třeba rekonstrukci čtyř odborných tříd 
na Základní škole Studentská či zajištění svahů kolem silnice na Sych-
rově. Vedle toho začíname posuzovat návrhy podané v rámci Melounu 
nebo dotahovat administrativu spojenou s výstavbou lávky přes dálni-
ci. Kupředu se posouvají také dlouhodobé projekty, jako je kanalizace 
v Hoškovicích a Dneboze, dostavba školy a sportovní haly v areálu 
Základní školy Studentská nebo rekonstrukce budovy Klubu. Pokud 
máte zájem dozvědět se něco více o připravovaných nebo současných 
investicích na katastru našeho města, jejich koordinaci a podobně, do-
ražte určitě v pondělí 18. března do našeho kina, kde proběhne setkání  
s veřejností k investicím – Než vyjedou bagry 2024. 

A nakonec, nikoliv však v poslední řadě, mi dovolte pozvat vás 
na premiéru závodu v orientačním běhu v našem městě. V neděli 17. 
března budete mít možnost vyzkoušet si svoji rychlost a orientaci po 
Hradišti. Stačí se přihlásit na https://oris.orientacnisporty.cz.

Hodně zdaru!

Honza Mareš, místostarosta města

INZERCE

ˇ

Zazní-li jméno Evy Ševců, většině  
z nás vytane na mysli Základní umě-
lecká škola Mnichovo Hradiště. Péči 
o tuto instituci věnovala Eva Ševců 
dvě desítky let. Její mimořádné zá-
sluhy na tom, v jaké podobě ZUŠ 
funguje a v jaké kondici se dnes na-
chází, ocenili zastupitelé udělením 
Ceny města Mnichovo Hradiště za 
celoživotní přínos. Ocenění si dlou-
holetá ředitelka převzala 10. února 
na XV. reprezentačním plese města.

K umění, a to zejména výtvarné-
mu, měla Eva Ševců blízko od dět-
ství. Přesto v momentě, kdy dostala 
nabídku založit při tehdejší lidové 
škole umění výtvarný obor, váhala. 
„Škola tehdy nabízela pouze výuku 
hry na kytaru, housle a akordeon. 
Vůbec jsem si nebyla jistá, jestli to 
zvládnu, ale nakonec jsem nikdy 
nelitovala,“ říká Eva Ševců. Povolání 
učitelky v mateřské škole vyměnila 
za práci v ZUŠ a společně se Sva-
tavou Budilovou, svou profesorkou  
z gymnázia, začala vytvářet koncep-
ci nového oboru.

Později si Evu Ševců vybral 
za svou zástupkyni ředitel ZUŠ Jiří 
Seibt, po jehož odchodu do penze v 
roce 2003 Eva Ševců stanula v čele 
školy. Během jejího působení ZUŠ 
dramaticky rozšířila nabídku – vedle 
hudebního a výtvarného oboru vzni-
kl ještě obor literárně-dramatický a 
taneční – a počet žáků školy vystou-
pal k šesti stům. Rozšíření se dočkal 
i areál školy, jenž se rozrostl o galerii 
a ateliér Konírna. Nové zázemí pro 
výtvarníky vzniklo přestavbou bývalé 
konírny a kočárovny ve dvoře školy a 

právě Eva Ševců stála za návrhem 
tohoto kulturního stánku. Konírna 
slouží od roku 2010 jako výstavní 
prostor, ale zároveň jako ateliér, je-
hož součástí je mimo jiné kreslírna, 
černá dílna nebo keramická pec.

Od letošního roku stojí v čele 
ZUŠ nový ředitel Jan Čížek, Eva 
Ševců však nadále vyučuje ve vý-
tvarném oboru a organizuje výstavy 
v Konírně. Vedle ZUŠ nadále působí 
rovněž na gymnáziu, kde vyučuje od 

konce osmdesátých let.
Za mimořádné osobní nasazení 

a upřímný, neutuchající elán patří 
laureátce ceny města nezměrný dík.

Martin Weiss

Návrh změny územního 
plánu bez připomínek
V úterý 30. ledna se v komunitním 
centru uskutečnilo veřejné projed-
nání první změny územního plánu 
města. V rámci setkání byl předsta-
ven návrh změny, kterou inicioval 
soukromý investor, a byly zodpově-
zeny dotazy. Vzhledem k tomu, že 
ve stanovené lhůtě nebyla vůči návr-
hu podána žádná námitka ani připo-
mínky, měla by být změna územního 
plánu schválena zastupitelstvem 
města na dubnovém zasedání.

 Změna územního plánu otevírá 
cestu ke stavbám řadových domků 
na plochách BM (bydlení městského 
typu) v katastru Mnichova Hradiště 
na parcelách o minimální výměře 
250 metrů čtverečních. Dále umož-
ňuje prodloužení ulice V Cestkách 
k již dříve povoleným novostavbám 
bytových domů a uložení technické 

infrastruktury do této komunikace 
(vynětí komunikace DSO71 z regu-
lačního plánu RP3).

Ke změně dochází necelé dva 
roky po přijetí nového územního 
plánu, jenž byl schválen v květnu 
2022. Podle místostarosty Jana Ma-
reše se jedná o poslední změnu na 
delší dobu dopředu. „Další změny 
budou řešeny až po nasbírání vět-
šího množství podnětů. Úprava le-
gislativy totiž vyžaduje přepracování 
územního plánu do nových standar-
dů, což bude věc poměrně nákladná 
jak co do pracnosti, tak do finanční 
náročnosti. Na tuto úpravu se bude-
me snažit získat dotaci,“ komentuje 
místostarosta.

Martin Weiss

Finanční správa 
nabízí konzultace

Po zrušení některých méně vytěžo-
vaných finančních úřadů, mezi něž 
patřilo i mnichovohradišťské praco-
viště, se Finanční správa ČR za-
vázala, že zajistí do míst, kde nově 
finanční úřad nefunguje, výjezdy 
odborných pracovníků. V březnu bu-
dou úředníci obyvatelům Mnichova 
Hradišti podobně jako v lednu opět k 
dispozici ve Volnočasovém centru v 
Zámecké ulici, aby pomohli tentokrát 
s přiznáním k dani z příjmu fyzických 
osob, a to ve čtvrtek 7., 14. a 21. 
března, vždy mezi 8. a 16. hodinou. 
Úředníci budou k dispozici pro kon-
zultace, ve Volnočasovém centru 
bude možné uskutečnit i samotné 
podání.

V souvislosti s podáváním da-
ňových přiznání je od pondělí 4. 
března do úterý 2. dubna k dispozici 
také provoz informační linky 326 713 
370. (wes)

Cenu města převzala Eva Ševců z rukou místostarosty Ondřeje Lochmana. Na webu města můžete zhlédnout medai-
lonek, v němž vzpomíná na proměny ZUŠ v průběhu let, na své spolupracovníky i úspěšné žáky. Foto: J. Podobský
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY MĚSTA

STĚHOVÁNÍ TRAFOSTANICE OTEVÍRÁ CESTU K MOŽNÉ PŘESTAV-
BĚ ČÁSTI KOTELNY

Společnost ČEZ Distribuce přestěhuje asi o 50 metrů trafostanici 
umístěnou dosud v prostorách bývalé kotelny v ulici Čsl. armády. Z měst-
ského objektu se trafostanice přestěhuje směrem k dětskému hřišti do 
nového objektu, který vznikne na jednom z městských pozemků. Rada 
souhlasila se zřízením věcného břemene.

POZEMKY POD TRÉNINKOVÝM HŘIŠTĚM MSK JSOU PO LETECH 
MAJETKEM MĚSTA

Víc jak dvě desetiletí trvala jednání o pozemcích pod tréninkovým 
hřištěm v areálu MSK. Poté, co se městu konečně podařilo pozemky od 
Úřadu pro zastupování státu ve věcech majetkových v loňském roce zís-
kat,  uzavřelo nyní město s fotbalisty smlouvu o jejich bezplatné výpůjčce. 
Po mnoha letech tak dochází k definitivnímu narovnání situace.  

PRVNÍ FÁZE REKONSTRUKCE VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ JE TADY, 
PŘECHOD NA LED TECHNOLOGII ČEKÁ 420 SVÍTIDEL

Významná energetická úspora, méně světelného smogu a více 
možností jak s veřejným osvětlením pracovat. Postupná modernizace 
veřejného osvětlení by měla přinést celou řadu pozitiv, zejména pak fi-
nanční úsporu. Rada města schválila zadávací dokumentaci rekonstrukce 
veřejného osvětlení, v jejíž první fázi se výměny světelného zdroje dočká 
500 svítidel. Město má na výměnu přislíbenou dotaci ve výši čtyř milionů 
korun. Výměna proběhne do konce listopadu. Celkem se očekávají dvě až 
tři etapy postupné výměny, během nichž projde modernizací takřka celá 
síť veřejného osvětlení.

MODULÁRNÍ TŘÍDA MÁ DODAVATELE, SLOUŽIT BUDE OD ZÁŘÍ
Nedostatečnou kapacitu, s níž se bude Základní škola Sokolovská 

potýkat při budování nových tříd nad spojovacím krčkem, hodlá město 
jako zřizovatel školy řešit pořízením a instalací kontejnerové třídy. Doda-
vatelem modulární stavby bude firma Cubespace s.r.o., která třídu dodá 
jako tzv. projekt „design and build“. Charakter takovéhoto projektu přibli-
žuje místostarosta Jan Mareš: „Dodavateli jsme popsali naše požadavky. 
Firma podle nich stavbu vyprojektuje, vyřídí povolení a vše na klíč dodá.“

DOPRAVNÍ OPATŘENÍ V HNĚVOUSICÍCH A V ULICI V LÍPÁCH
Z rozhodnutí rady dojde v místní části Hněvousice, v tamní obytné 

zóně, k vyznačení parkovacích míst. Tato úprava řidičům umožní parkovat 
na ulicích, což dosud možné nebylo. Dopravní předpisy totiž umožňují 
parkovat v obytné zóně pouze na místech vyznačených. Radní rovněž 
rozhodli o vytvoření tzv. místa pro přecházení v ulici V Lipách na úrovni 
dopravního hřiště. Tato změna by měla přispět k větší bezpečnosti chodců 
na komunikaci, kde poměrně často dochází k nedodržování maximální 
povolené rychlosti.

V BŘEZNU BUDE VYHLÁŠENO KONKURSNÍ ŘÍZENÍ NA ŘEDITELE 
ZÁKLADNÍ ŠKOLY STUDENTSKÁ

Rada schválila záměr vyhlásit konkursní řízení na ředitele Základní 
školy Studentská. Současnému řediteli Vladimíru Čermákovi letos v srpnu 
končí funkční období, a vzhledem k tomu bude konkursní řízení vyhláše-
no v průběhu března. Rada města již dříve deklarovala, že konkursní ří-
zení na ředitele bude vyhlášeno vždy, když se funkční období stávajícího 
ředitele bude chýlit ke konci. Do konkursu se mohou hlásit noví zájemci 
i ředitel současný.

V DOTAČNÍM PROGRAMU MĚSTA JE LETOS K DISPOZICI VÍCE NEŽ 
3,8 MILIONU KORUN
Spolky a organizace působící na území města mohli do konce roku žádat 
o podporu své celoroční činnosti nebo jednorázových akcí – u těch mohou 
žádat až do 31. srpna 2024.  V polovině února schválila rada žádosti  
o dotace do výše 250 tisíc Kč, žádosti o větší částky doporučila ke schvá-
lení zastupitelstvu. Mezi již podpořené spolky patří například Zvonky, 
skauti nebo sbory dobrovolných hasičů, celkově jde o 29 organizací. Le-
tos je v dotačním programu města k dispozici 3,85 milionu Kč.

OD JARA BUDE NA HORCE NOVÝ TURISTICKÝ CÍL: POESIOMAT
Na jaře se cesty vedoucí z Mnichova Hradiště na Horku a dále dočka-

jí finálního zpevnění a úprav a pak již nic nebude bránit, aby Hradišťáci po 
desetiletích opět začali Horku objevovat. Město na jaře nechá na kopci,  
v místě, kde se naskýtá výhled na město a jeho okolí, instalovat poe-
siomat – jukebox nejen na poesii. Zařízení sestávající z kovové trubky 
osazené odolným přehrávacím zařízením nabídne dvacítku básní, vyprá-
vění, rozhovorů, zvuků přírody nebo reportáží. Zájemci zatočí klikou, čímž 
vytvoří energii nutnou pro přehrání a pak už se budou moci zaposlouchat 
do zvoleného záznamu a kochat se přitom pohledem do krajiny.

Nejde o urputnost. Přesun skateparku není 
na pořadu dne z několika logických důvodů
V minulém vydání Kamelotu před-
stavili autoři petice proti vybudování 
nového skateparku na místě toho 
stávajícího svou anketu. Jejím pro-
střednictvím chtějí zjistit názor veřej-
nosti na to, jak by měl být v budouc-
nu využíván areál bývalého letního 
kina. Odpověď na položenou otázku 
„Skatepark ve městě ano, ale proč 
ne na vhodnějším místě“ je však pro-
stá. Jinými vhodnými pozemky, na 
které by se eventuálně mohl skate-
park vrozumném časovém horizontu 
přesunout, město nedisponuje.

Autoři ankety by preferovali 
přesun skateparku do zamýšleného 
sportovně-relaxačního areálu u Jize-
ry. Studii záměru město představilo 
docela nedávno, záměr je však ví-
ceméně v plenkách – má charakter 
vize, která měla prověřovací charak-
ter. Nyní probíhá prověřování mož-
ností rozvoje stávajících sportovišť 
vzhledem k vlastnictví pozemků  
v místě. Vzhledem k tomu, že větši-
na pozemků mezi sportovními areá-
ly MSK a tenisového klubu a proti-
povodňovým valem není v majetku 
města, nelze o jejich využití v krátko-
dobém horizontu uvažovat. Výjimku 
představuje záměr výstavby nové 
tenisové haly, který se připravuje 
na pozemcích místních sportovních 
klubů. Roli zde hraje i to, že zdejší 
půda se nachází v 1. třídě ochrany, 
což i do budoucna může znemožnit 
realizaci větších stavebních záměrů.

Nelze se tvářit, že skejtová ko-
munita v našem městě neexistuje. 
Tím spíše, že uživateli skateparku 
nejsou pouze „prkýnkáři“, ale i dal-
ší sportovci. Současný skatepark je 
v nevyhovujícím technickém stavu 
a jeho vybudování na jiném místě 
není možné v horizontu jednotek 
let, taková pauza by místní komunitu 
příznivců kolečkových sportů mohla 
rozložit.

Autoři petice argumentují, že 
mezi závěry Plánu rozvoje sportu 
v Mnichově Hradišti z roku 2020 je 
doporučení, aby město skatepark 
přestěhovalo do jiné lokality, a že 
město svou „urputnou snahou“ po-
stupuje proti tomuto doporučení. 
Ve skutečnosti se v uvedeném do-
kumentu o prověření jiného umís-
tění skateparku píše jen na jednom 

místě v rámci potenciálu rozvoje  
v pasportu sportovišť. V dalších 
návrhových částech plánu rozvo-
je sportu se počítá se současným 
umístěním. Město při návrhu studie 
lokality u Jizery případný přesun 
zvážilo a nedoporučilo. Vedení měs-
ta naopak umístění nového skate-
parku do bývalého letního kina, kde 
okolní svahy slouží jako přirozené 
hlediště, považuje za výhodné. Tím 
spíše vzhledem k docházkové vzdá-
lenosti od centra města nebo ke sku-
tečnosti, že provoz nového skatepar-
ku bude díky betonovým překážkám 
a povrchům tišší.

Odpůrci skateparku na jeho stá-
vajícím místě navrhují, aby na místě 
bývalého letního kina vznikl po pře-
místění skateparku nový sportovní 
areál. Pokud by tu skatepark již ne-

stál, bylo by o tom možné uvažovat, 
přestože máme velká sportoviště  
v areálu ZŠ Studentská, v Klášter-
ské ulici, Na Salabce nebo ve vět-
ších místních částech kromě Hně-
vousic, kde větší hřiště vznikne až 
v souvislosti s poslední etapou vý-
stavby rodinných domů. I budování 
sportovních hřišť však musí reagovat 
na poptávku. Ta se od roku 2000 vý-
znamně změnila. 

Děti dnes sportují především  
v organizovaných kroužcích a jejich 
pohybové aktivity se tak přesouva-
jí do blízkosti škol. Tam má smysl 
investovat do multifunkčních hřišť, 
která dopoledne slouží školním ko-
lektivům a odpoledne pak kroužkům, 
sportovním oddílům a veřejnosti. 
Budovat sportoviště pro kolektiv-
ní sporty mimo větší areály nebo 
na sídlištích už valný smysl nemá, 
protože se zpravidla nesejde dosta-
tečný počet hráčů a není k dispozici 
další potřebné zázemí. Například na 
sídlištích jsou smysluplnější hřiště 
pro individuální činnosti nebo pro 
aktivity rodičů s dětmi.

Vzhledem k těmto okolnostem  
a k vydání stavebního povolení měs-
to i nadále s vybudováním nového 
skateparku na místě dosluhujícího 
počítá. Teď jen najít vhodné pro-
středky a spolufinancování.

Jan Mareš,
místostarosta města

Jak funguje třídění textilu
Všichni jistě znáte bílé kontejnery 
na sběr nepotřebného textilu. Kon-
tejnery jsou po městě rozmístěny na 
základě smlouvy města se společ-
ností DIMATEX CS, spol. s r.o. Tato 
společnost působí na českém trhu 
služeb v oblasti svozu a recyklace 
textilu pod stejným názvem již od 
roku 1991. 

Část vytříděného textilu je pře-
dávána neziskovým organizacím. 
Společnost spolupracuje s oblast-
ními charitami, které podporuje jak 
finančně, tak materiálem z kontejne-
rů v případě potřeby. Z charitativní-
ho šatníku, provozovaného v sídle 
firmy, neziskové organizace čerpají 
ošacení, obuv, deky, ručníky aj. 
podle vlastních potřeb. Textil nevyu-
žitelný pro charitativní účely společ-
nost DIMATEX dále zpracovává. Vy-
tříděné oděvy a textilní materiály se 
dále recyklují a používají pro výrobu 
čistících hadrů, geotextilií pro vyu-
žití v automobilovém, strojírenském 
nebo stavebním průmyslu.

Z odpadového textilu, který by 
byl určen k likvidaci, se nově vyrábí 
také recyklát pro venkovní použití 
RETEXTIL. Jedná se o textilní kom-
pozit – inovativní řešení z recyklo-
vaných textilií a LDPE (polyethylen 
s nízkou hustotou), které kombinuje 

nejlepší vlastnosti plastu a dře-
va. Materiál je pevný, nenasákavý  
a bezúdržbový. Z tohoto materiálu 
se vyrábí městský mobiliář a profily, 
materiál opracovatelný na běžných 
nástrojích pro práci se dřevem.

Pro přehled ještě uvádíme, jaký 
textil patří do kontejnerů na textil, 
jak má být do kontejneru vhazován 
a jaký textil tam v žádném případě 
nepatří. Zároveň prosíme všechny, 
aby vytříděný textil v žádném přípa-
dě nenechávali vedle kontejnerů, ale 
vhazovali jej přímo dovnitř. Zabrání 
tak velkému nepořádku a znehodno-
cení odloženého textilu.

Co do sběrných kontejnerů pat-
ří: čistý a suchý textil (veškeré nosi-
telné oděvy, kabelky, batohy, bytový 
textil – záclony, závěsy, povlečení, 
potahy, ubrusy, ručníky a deky) za-
balený v zavázaných (zauzlovaných) 
igelitových pytlích / taškách, dále 
také čistá spárovaná (svázaná) no-
sitelná obuv a funkční hračky. 

Co do sběrného kontejneru ne-
patří: znečištěný, mokrý, plesnivý 
nebo zapáchající textil, matrace, 
molitan, koberce, ústřižky látek, ne-
textilní materiály, komunální odpad. 

Dana Stránská, Odbor komu-
nálního hospodářství MěÚ MH

Přes dva miliony, aby byly
sociální služby dostupnější
Poskytovatelé sociálních služeb le-
tos město požádali v součtu o 4,1 
milionu korun. Žádostmi jednotlivých 
organizací se v lednu zabývali čle-
nové komise pro rodinu a sociální 
záležitosti, kteří žádosti posoudili  
a radě města navrhli výši konkrét-
ních dotací. Na letošní rok bylo 
rozpočtováno na sociální služby 
2,08 milionu korun, na doporučení 
komise a rady města zastupitelstvo 
odsouhasilo navýšení této částky  
o dalších 288 tisíc korun. 

V únoru rada schvalovala dota-
ce do 100 tisíc korun, které spadají 
do její kompetence, zastupitelstvo 
následně dotace nad 100 tisíc.

 Největší částky se dočkala 
Diecézní charita Litoměřice, která 
získala 900 tisíc Kč. Charita posky-
tuje terénní pečovatelskou službu 
a v roce 2023 poskytla službu 71 
místním klientům v rozsahu 7.621 
hodin péče. 315 tisíc korun město 
poskytlo organizaci Semiramis na 
provoz nízkoprahové klubu, jenž od 
letošního roku funguje v Mírové ulici 
a vloni výrazně prohloubil spoluprá-
ci se školami. Spokojený domov, 
poskytovatel terénních sociáních 
služeb, získal 300 tisíc, 160 tisíc po-

skytovatel adiktologického poraden-
ství a terapie Laxus, který pracuje se 
závislými a věnuje se prevenci závi-
lostí, 200 tisíc Malyra, jež poskytuje 
osobní asistenci, odlehčovací služ-
bu, pobytovou a ambulantní službu 
a odborné sociální poradenství. Ma-
lyra v roce 2023 poskytovala devíti 
místním uživatelům osobní asistenci 
v rozsahu 6.083 hodin péče.

Mezi dalšími podpořenými orga-
nizacemi jsou Respondeo (95 tisíc 
na podporu rodin zaměřenou zejmé-
na na pomoc ohroženým dětem), 
Centrum pro rodinu Náruč (120 tisíc 
na programy pro rodiče s dětmi ve 
Vonočasovém centru), Semiramis 
(77 tisíc na program protidrogové 
prevence), Domov Modrý kámen (50 
tisíc na chod domova pro seniory  
a domov se zvláštním režimem), 
Denní centru pro seniory JIZERA 
(50 tisíc na aktivizační a vzděláva-
cí programy), Občanská poradna 
Respondeo (25 tisíc) a Intervenční 
centrum Respondeo (20 tisíc).

Martin Weiss

V březnu vzhůru do sedel sdílených kol
Systém sdílených kol funguje v Mni-
chově Hradišti od roku 2021. Během 
let se uživateli této služby stalo bez-
mála 1300 lidí, kteří si s pomocí kol 
umístěných na 18 stanovištích zkra-
cují cesty po městě. V letošním roce 
se sdílená kola vrátí. Zda půjde i ve 
druhé polovině roku o modro-bílá 
kola společnosti Nextbike, bude jas-
né po výběrovém řízení.

Mnichovo Hradiště, Mladá Bo-
leslav a několik dalších měst a obcí 
bude poprvé soutěžit provozovatele 

služby společně. Od společného 
tendru si radnice slibují lepší pod-
mínky. V Hradišti má stávající doda-
vatel smlouvu do 15. června 2024. 

Co se týče využívání služby  
v Mnichově Hradišti, nejúspěšnější 
byl rok 2021, kdy 698 uživatelů na-
jezdilo více než deset tisíc kilometrů. 
Třebaže počet uživatelů vzrostl do 
roku 2023 skoro na dvojnásobek, 
vloni se na kolech najezdilo pou-
ze 6878 kilometrů. Největší pohyb 
sdílených kol je v centru města, na 

Masarykově náměstí. S nevelkým 
odstupem následuje lokalita za 
zámkem. I nejčastěji volené trasy  
ukazují, že sdílená kola napomá-
hají lepšímu spojení mezi městem  
a místní částí Hněvousice.

Přepočteno na množství oxidu 
uhličitého, Hradišťáci v roce 2023 
ušetřili upřednostněním sdílených 
kol před automobilovou dopravou 
1077 kg CO2. Takové množství by 
vstřebával stejnou dobu například 
park s 66 vzrostlými stromy. (wes)

Vizualizace zamýšlené podoby nového městského skateparku. Foto: U/U Studio

Než vyjedou bagry 2024
Zajímá vás, kdy bude dokončena 
revitalizace náměstí? Jak ovlivní 
dopravu rekonstrukce ulice Víta Ne-
jedlého? Nebo jste zaznamenali, že 
město ve vašem sousedství připra-
vuje realizaci stavby a chcete zjistit, 
o co půjde? Potom přijměte pozvání 
na akci Než vyjedou bagry 2024.

Veřejné představení letošní sta-
vební sezóny proběhne v pondělí 

18. března od 17:30 hodin v měst-
ském kině za účasti vedení města  
a zástupců odboru investic městské-
ho úřadu. Během programu bude 
možné rovněž klást dotazy. Využijte 
možnost zeptat se na to, co vás zají-
má. S připravovanými či již probíhají-
cími investicemi se můžete seznámit 
na webu města v sekci Radnice → 
Investiční akce a projekty. (wes)

Pro nový výměr 
nájemného na úřad

Město Mnichovo Hradiště vyzývá 
nájemce městských bytů, aby se 
dostavili k převzetí nových výměr 
nájmů po valorizaci. Dopisy je mož-
né převzít na Odboru komunálního 
hospodářství v kanceláři č. 103  
u Ing. Lucie Herbstové, a to od 11. 
března 2024 do 18. března 2024  
v úředních hodinách bez předchozí-
ho objednání. 

Upravená výše nájemného je  
v platnosti od pondělí 1. dubna 
2024. (zs)
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Velkoformátová malba, parky nebo záchrana 
studny: o Meloun se uchází tucet projektů
Přihlašování návrhů do 2. roční-
ku Melounu pro Hradiště, projektu 
participativního rozpočtu města,  
s posledním lednovým dnem skon-
čilo. O zvelebení veřejného prostoru 
letos usiluje dvanáct různorodých 
projektů. Pojďme si je představit.

Od revitalizace parku po mural

Domov Modrý kámen oprášil 
projekt revitalizace parku ve svém 
areálu, který tentokrát zaštítila Věra 
Bělíková. Cílem návrhu je kompletní 
obnova zeleného zákoutí a jeho za-
traktivnění. Kromě výsadby takových 
rostlin a keřů, které zajistí, že od jara 
do podzimu budou park stále zdobit 
květy, návrh počítá s úpravou sítě 
cest a s vytvořením zákoutí, kde by 
mohli trávit příjemný čas jak klienti 
domova a jejich příbuzní, tak obyva-
telé okolních ulic.

Další projekt parku, ovšem zce-
la jiného druhu, přihlásila Linda Žíd-
ková. Ta zastupuje skupinu místních 
majitelů psů, kteří ve městě dlou-
hodobě postrádají psí park určený 
pro vyžití psů a pro jejich socializa-
ci. Součástí návrhu jsou tři možná 
umístění na městských pozemcích.

Jana Jedličková přihlásila dva 
projekty, z nichž oba mají zábavní 
charakter. Bezpečné houpačky pro 
batolata a nejmenší děti by rozšířily 
nabídku vyžití pro nejmenší Hradiš-
ťáky, pro něž standardní herní prvky 
na hřištích vhodné nejsou, kuličková 
dráha by pak nabídla zajímavou vol-
nočasovou aktivitu i pro odrostlejší.

Autorem dalšího zajímavého 
podnětu je Jan Nohýnek, který na-
vrhuje vytvoření takzvaného muralu, 
neboli velkoformátového umělecké-
ho díla, a to na fasádě školní budovy 
na náměstí. Malba, jejímž autorem 
by měl bý profesionální umělec vy-
braný porotou, by měla ozdobit část 
fasády orientované do Mírové ulice  
a tematicky dotvořit tento prostor 
jako místo zasvěcené dětem a ško-
lákům.

Z ryze praktického ranku je vy-
tvoření nájezdu pro dětské kočárky 
na schodišti vedoucím do prostor 
Klubu dětí a mládeže v patře komu-
nitního centra v Mírové ulici. Návrh 
Karolíny Hajlichové by jistě podpořili 
i další rodiče, kteří se s kočárkem 
do budovy dostávají jen s obtížemi. 
Praktický je rovněž nápad Maxima 
Maděry na osvětlení nedávno vy-
tvořené spojnice mezi vlakovým ná-
dražím a kaštankou. Tmavá stezka 
podél kolejí nepůsobí bezpečně, což 
by dle autora návrhu vyřešila trojice 
solárních či klasických lamp veřejné-
ho osvětlení reagujících na pohyb 
chodců.

Čtveřice projektů se týká míst-
ních částí. Václav Holas navrhuje 
obnovu historické pěšiny z Hoškovic 
do Honsoba, která by dotvořila síť 
cest v severovýchodní části měs-
ta a usnadnila pěším přístup pod 
Drábské světničky. Miroslav Zezula 
z Hněvousic by rád zlepšil spojení 
místní části s městem. Učinit tak 
chce prostřednictvím zpevnění ces-
ty alejí vedoucí z města směrem ke 

Káčovu, a to s pomocí zatravňovací 
dlažby. Pavel Svatuška představil 
návrh na úpravu hřiště ve Lhoticích, 
které by místní chtěli opatřit multi-
funkčním povrchem, aby bylo využi-
telné pro více sportů. Se zajímavým 
návrhem pojmenovaným „Mohyled-
na“ přichází František Šrajer. Návrh 
se týká lokality Na Mohyle mezi 
Dobrou Vodou a Lhoticemi a jeho 
předmětem je kultivace celého pro-
storu (projekt počítá mimo jiné s vy-
budováním čtyřmetrové „výhledny“, 
dále se vznikem místa pro řízené 
pálení čarodějnic nebo kamenného 
labyrintu). Ve výsledku by tak mělo 
prostranství na dohled od kulturní 
památky sloužit jako místo zasvěce-
né setkávání v přírodě.

Poslední návrh, jehož autorem 
je Karel Hubač, pak počítá se zá-
chranou či renovací historické em-
pírové studny s ruční pumpou z 19. 
století stojící za budovou pošty, která 
je v žalostném stavu.

Méně návrhů, ale více připrave-
ných

Po zkušenostech z pilotního 
ročníku město částečně upravilo 
pravidla participativního rozpočtu 
a přeneslo na autory návrhů více 
odpovědnosti. „Bylo naším cílem 
naznačit, v jakých hranicích se jako 
samospráva pohybujeme. Autoři 
letošních návrhů tak museli vzít  
v úvahu například majetkové vztahy, 
územní plán, památkovou ochranu 
nebo organizaci soutěže o realizaci 

uměleckého díla. Návrhů nám sice 
ubylo, ale jsou pěkně připravené,“ 
komentuje místostarosta Jan Mareš.

 K tomu přispěly i povinné 
konzultace před podáním návrhu.  
V rámci konzultací koordinátoři na-
vrhovatelům radili, jaké aspekty vzít 
v úvahu, kam se obrátit pro další 
informace nebo jak získat představu  
o rozpočtu. 

Letos bylo podáno 12 návrhů,  
v pilotním ročníku jich bylo ve stejné 
fázi přijato celkem 34. Po validaci  
a sloučení duplicitních návrhů jich  
v roce 2021 k hlasování postoupi-
lo 21. Kolik to bude letos, uvidíme  
v příštích měsících.

Přihlášené návrhy budou nyní 
zveřejněny na www.melounpro-
hradiste.cz a projdou předběžným 
připomínkováním napříč relevant-
ními odbory městského úřadu. 
Následně  se jimi začnou zabývat 
úředníci odboru investic, kteří ze-
vrubně prozkoumají realizovatelnost 
jednotlivých nápadů a ve spolupráci 
s navrhovateli budou návrhy dílčím 
způsobem upravovat či precizovat.  
V květnu se pak uskuteční hlasová-
ní, z nějž vzejdou vítězné projekty. 
Příprava jejich realizace bude zahá-
jena ve druhé půli letošního roku.

Všem autorům, kteří se odhod-
lali zvednout hozenou rukavici a ná-
vrh registrovat, patří dík. Třeba prá-
vě váš nápad zvítězí a Hradiště díky 
němu bude zase o něco půvabnější.

Martin Weiss 

Důkladně a pečlivě. Jarní 
úklid města se blíží
V úterý 12. března bude zahájena 
jarní očista města, která potrvá až 
do 5. dubna. Úklidu se konečně do-
čkají i lokality, na které se vzhledem 
k okolnostem nedostalo před kon-
cem roku.

S organizací podzimního úklidu 
totiž mimořádně zahýbalo počasí. 
Díky dlouhému, teplotně nadprů-
měrnému podzimu si stromy dlouho 
udržely listy, a tak bylo třeba s úkli-
dem ulic čekat. Pokud by pracovníci 
společnosti Compag úklid provedli, 
uklizená prostranství by záhy opět 
zasypalo listí. Prudké ochlazení do-
provázené sněžením a mrazy však 

následně znemožnilo úklid dokončit. 
Proto na některých místech zůstává 
loňské listí dosud.

Jarní úklid proběhne s velkou 
důkladností. V této souvislosti však 
bude třeba opět součinnost veřej-
nosti. Zejména majitele automobilů 
bude město v předstihu informovat 
o blížícím se čištění prostřednictvím 
aplikace Munipolis, aby úklid pro-
běhl co nejhladším způsobem a v 
co nejvyšší kvalitě. Zájemci mohou 
kompletní harmonogram nalézt na 
webu města.

Martin Weiss
Nepřišel vám Kamelot? Dejte vědět do infocentra
Vedle elektronických komunikačních 
kanálů města, jako je Facebook, In-
stagram, YouTube, Munipolis nebo 
městské webové stránky, představu-
je významný zdroj informací o městě 
také Kamelot. Ten se ke čtenářům 
dostává v elektronické verzi (na 
webu města je v sekci „Kamelot“ 
publikován v PDF zpravidla první 
den nového měsíce, následně je 
zveřejněn rovněž v aplikaci Munipo-
lis, kde je doplněn o aktivní odkazy)  
a v klasické tištěné podobě – vychází 
v nákladu 4070 ks. Roznos tištěného 
zpravodaje zajišťuje Česká pošta.

Distribuce prostřednictvím pošty 
trvá šest pracovních dní, přičemž 
samotný roznos začíná třetím pra-
covním dnem od podání. Do šesti 
pracovních dnů by již měl být zpra-
vodaj distribuován do všech mnicho-
vohradišťských domácností. Pošta 

deklaruje, že její hranice kvality činí 
90 procent. To sice znamená, že se 
nikdy nepodaří obsloužit všechny 
domácnosti, na druhou stranu to-
tožné nastavení mají ve smlouvách 
i komerční společnosti zabývající se 
distribucí radničních periodik.

Vzhledem k tomu, že stížnosti 
na nedoručení zpravodaje se opa-
kují, město rovněž opakovaně pro-
věřovalo i jiné možnosti distribuce 
– roznos svépomocí nebo prostřed-
nictvím komerčního distributora. 
Proti organizaci roznosu svépomocí 
za pomoci brigádníků ovšem hraje 
komplikovaný přístup do bytových 
domů nebo neexistující kontrolní 
mechanismus (poštovní doručovate-
lé zaměstnaní na HPP se dle očeká-
vání budou stavět k práci zodpověd-
něji než brigádníci zaměstnaní na 
dohodu). Varianta profesionálního 

doručovatele by zase generovala vý-
razně vyšší náklady. Svou roli hraje 
i nízká konkurence v oblasti distribu-
ce radničních periodik. Vedle České 
pošty nabízí shodné služby pouze 
Česká distribuční, která nedávno 
pohltila konkurenční společnosti. 
Ta doručuje do pěti pracovních dnů  
a za úplatu nabízí i kontrolu distribu-
ce, ale její služby jsou nákladnější.

V ČR je distribuce obecních 
zpravodajů řešena čtyřmi způsoby. 
Neadresná distribuce je kompro-
misem mezi kvalitou a cenou. Jde  
o nejrozšířenější způsob a rovněž  
o způsob využívání v Mnichově Hra-
dišti. Adresná distribuce je výrazně 
nákladnější. Doručování probíhá 
na konkrétní adresy a míra kvality 
je vyšší. Distribuci prostřednictvím 
stojanů umístěných na veřejných 
místech využívají zejména periodika 

s reklamním potenciálem, například 
týdeník 5+2. Samotná distribuce je 
sice výrazně levnější, ale pro řadu 
čtenářů znamená sníženou do-
stupnost. Vlastní distribuce je spíše 
výjimkou, v regionu ji ovšem zvolila 
například Mladá Boleslav, kde roz-
voz zpravodaje realizují nasmlouva-
ní kurýři.

Ve světle těchto skutečností 
pokračuje Městský úřad Mnichovo 
Hradiště ve spolupráci s Českou 
poštou a žádá občany, ke kterým 
zpravodaj nedoputoval, aby se obra-
celi na městské informační centrum 
(326 772 464). Jeho pracovník stíž-
nosti poště přetlumočí a bude žádat 
nápravu.

Martin Weiss

Parkoviště v areálu školy 
začíná sloužit i veřejnosti
Městský úřad se v letošním roce 
hodlá zaměřit na dopravní situaci  
v ulicích kolem ZŠ Studentská  
a gymnázia. Protože v okolí škol 
bývá obtížné nalézt parkovací mís-
to a řidiči v exponovaných časech 
parkují, kde se dá, dojednalo vedení 
města s ředitelem základní školy pro 
návštěvníky už nyní možnost využí-
vat školní parkoviště.

„Domluvili jsme se na tom, že 
vjezd do školního areálu ze Student-
ské ulice bude v odpoledních hodi-
nách otevřený a parkoviště, které 

využívají zaměstnanci školy, bude 
veřejnosti k dispozici,“ konstatuje 
starosta Jiří Plíhal. Na parkovišti tak 
mohou parkovat třeba rodiče, kteří 
vezou děti na kroužky, nebo kdoko-
liv, kdo si jde zasportovat na atletický 
stadion. „Parkoviště rozhodně dopo-
ručujeme využívat – v odpoledních 
hodinách je vytížené minimálně  
a méně aut v okolních ulicích všichni 
místní určitě přivítají,“ dodává sta-
rosta.

Martin Weiss

Obrat KLUBu překonal 
hranici dvanácti milionů
V polovině února se uskutečnilo za-
sedání Valné hromady společnosti 
KLUB Mn. Hradiště s.r.o., jejímž 
předmětem byla jednak reflexe uply-
nulého kalendářního roku, ale také 
výhled do bližší i vzdálenější bu-
doucnosti. Jednání se vedle jednate-
le KLUBu Dominika Malého účastnili 
členové rady města.

Obrat společnosti v roce 2023 
překročil 12 milionů korun

Hospodaření KLUBu v loňském 
roce významně ovlivnily tržby, kte-
ré se po „hubenějších“ covidových  
a post covidových letech začaly vra-
cet na dřívější úroveň. Konkrétně lze 
zmínit 70 let LIAZu v Mnichově Hra-
dišti, akci, která pro KLUB znamena-
la velké náklady, ale díky finančním 
darům a prodeji suvenýrů i velké pří-
jmy. Přestože účetně rok 2023 ještě 
uzavřen nebyl, kvalifikovaný odhad 
hovoří o nulovém či mírném zisku, 
což je potěšitelný stav. Obrat společ-
nosti činil takřka 12,5 milionu korun, 
jednateli společnosti se podařilo zís-
kat dotace ve výši 278 tisíc korun. 
Zaměstnanci na provoz společnosti 
vydělají, mzdy a náklady na energie 
ve všech spravovaných budovách 
však město dotuje.

Návrat do budovy KLUBu
V polovině roku by se měl KLUB 

přestěhovat do domu čp. 299 na 
Masarykově náměstí a začít tu opět 
nabízet kulturní pořady na sále a re-
alizovat pronájmy. Tým společnosti 
se rozroste o jeden půlúvazek, což 
pomůže lépe odbavovat množství 
akcí, které společnost organizuje.

Od roku 2018 se kulturní na-
bídka dramaticky rozšířila. Divadlo 
připravuje abonentní cykly (diva-
dlo, Kruh přátel hudby, pohádky), 
spolupracuje s ochotnickými spolky  
a chystá půl tuctu až tucet dalších 
pořadů mimo abonmá. Kino hraje od 

středy do neděle, o prázdninách zve 
na letní kino, čtyřikrát ročně na ces-
tovatelské přednášky, dvakrát ročně 
na výstavy a v průběhu roku odehra-
je 12–15 projekcí pro školy.

Infocentrum zajišťuje týdenní a 
sezónní provoz (sedm dní v týdnu), 
připravuje materiály s tematikou ces-
tovního ruchu, pořádá Den TIC, od-
bavuje inzerci vycházející v Kamelo-
tu a případně vypomáhá při akcích.

Těch je celá plejáda. Z tra-
dičních lze vedle tanečních kurzů 
zmínit Tříkrálový průvod, ples měs-
ta, MDŽ, nově Pojizerský folklorní 
festival, Anenskou pouť, dechovku 
na faře, Sousedskou slavnost, pietní 
akty, Svatomartinský průvod, roz-
svěcení vánočního stromu, vánoční 
jarmark, posezení pro seniory či 
štědrovečerní zpívání. Zaměstnanci 
KLUBu se však podílejí i na stavbě 
májky, čertování na náměstí, na mu-
zejní noci či noci literatury.

Do divadla přijede Bohdalová, Izer 
nebo Hrdý Budžes, taneční čeká 
omezení kapacity

Zájem o předplatné divadelní 
sezóny vloni opět stoupl, letos se 
očekává pokračování tohoto trendu. 
Divadlo navíc pozve na řadu zná-
mých jmen: na talkshow s Jiřinou 
Bohdalovou, zábavný pořad Zdeňka 
Izera, travesti show v podání skupiny 
Techtle Mechtle, na Kouzelnou škol-
ku nebo na legendární představení 
Hrdý Budžes s Bárou Hrzánovou, 
dále je v jednání představení divadla 
Ungelt s Richardem Krajčem Všech-
ny báječný věci. Co se týče hudby, 
pokračují koncerty v rámci Kruhu 
přátel hudby a připravují se i další 
koncerty, například vystoupení Hra-
dišťanu s Jiřím Pavlicou. Co se týče 
tanečních kurzů, vzhledem k jejich 
přesunu na sál Klubu a nemožnosti 
využívat sál na ZŠ Studentská, do-
jde letos k omezení kapacity.  ...5

Rekonstrukce Klubu bude dokončena v polovině června
Práce na rekonstrukci budovy Klu-
bu  v únoru pokračovaly ve svižném 
tempu. Stavební firma pokračovala 
v úpravách krovu, laťování střechy, 
montáži elektroinstalace a také  
v práci na příčkách a stropech v inte-
riérech. Milníkem se pak stala středa 
21. února, kdy se nad Klubem na-
táhlo rameno pojízdného čerpadla 
betonu a byl vybetonován strop sálu.

Město v únoru s dodavatelem 
rovněž uzavřelo dodatek smlouvy, 
jehož předmětem je úprava harmo-
nogramu stavby. Tím se mění ter-
míny dokončení některých milníků 
i celkové dokončení stavby. To se 
ovšem posouvá na dřívější datum – 
rekonstrukce by měla být dokončena 
už 15. června. V létě se pak do Klu-
bu vrátí kulturní organizace. (wes)
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Soukromé stavební záměry vs. Zásady rozvoje: u Kofoly vznikne 
nové dopravní napojení, začíná prověřování lokality Haškov

Jedná se o pravidla, která schváli-
lo zastupitelstvo města pro jednání 
s investory. Jde vlastně o jakýsi 
návod pro vedení a zaměstnance 
města, jak s investory o záměrech 
transparentně jednat a co po nich 
požadovat. Zásady rozvoje se 
týkají záměrů soukromých inves-
torů na nebytovou výstavbu, kde 
dochází k výstavbě nebo rozšíření 
budov či zpevněných ploch nad 
600 m2. Výsledné požadavky a 
smlouvy schvaluje zpravidla rada 
města, ve složitějších případech 
pak zastupitelstvo. Součástí dohod 
bývá kromě finančních příspěvků 

investorů na rozvoj veřejné infra-
struktury i požadavky na architek-
tonické, dopravní či environmen-
tální řešení problémů, které stavby 
přinášejí. 

Zatímco pro město jsou Zása-
dy rozvoje závazné, pro investory 
jsou dobrovolné. Naposledy uza-
vřelo město smlouvy podle Zásad 
rozvoje na záměry výstavby skla-
dovací haly Kofoly a haly D v býva-
lém areálu LIAZ, a to v roce 2022. 
V uplynulém roce jednalo město 
hned o sedmi dalších záměrech, 
které pod Zásady spadají.

Co jsou Zásady rozvoje území města 
Mnichovo Hradiště a k čemu slouží?

V průběhu minulého roku se měst-
ský úřad zabýval sedmi soukromými 
investičními záměry, o jejichž re-
alizaci investoři uvažují. O většině  
z nich se pravidelní čtenáři Kame-
lotu sice již mohli dočíst, nyní však 
projekty představujeme detailněji na 
jednom místě.

Zároveň je třeba říci, že níže 
uvedené projekty mají několik spo-
lečných atributů. Předně se jejich 
investoři na město obrátili, případně 
vstoupili s vedením města v jedná-
ní, takže samospráva tyto projekty 
vede v patrnosti. Druhým společným 
aspektem je, že se jedná o záměry, 
které bude město posuzovat podle 
Zásad rozvoje území města Mni-
chovo Hradiště, strategického doku-
mentu, jehož prostřednictvím město 
minimalizuje či kompenzuje možné 
negativní dopady komerční výstav-
by. Více o Zásadách v samostatném 
infoboxu.

Místo: Haškov
Investor: GLP SpacePlus Czech 

Republic, s.r.o.
Rozloha: cca 200.000 m2

Jednoznačně největším sou-
kromým záměrem je výstavba hal  
o celkové ploše asi 100 tisíc m2  
a dalších 100 tisíc m2 zpevněných 
ploch v Haškově. Dominantním 
vlastníkem dotčených pozemků je 
místní římskokatolická farnost, jedná 
se o tytéž pozemky, o nichž se před 
několika lety hovořilo v souvislosti 
se záměrem VGP Parku. Územní 
plán na těchto plochách počítá  
s drobnou výrobou a lehkou výrobou 
a skladováním. Nutno říci, že vznik 
logistického centra tu územní plán 
neumožňuje.

Zastupitelstvo aktuálně schvá-
lilo „Memorandum o spolupráci na 
prověření možností rozvoje lokality 
Haškov“ mezi městem, farností, dal-
šími vlastníky a potenciálním inves-
torem, firmou GLP. Memorandum 
zavazuje investora ke zpracování 
územní studie ve 3-4 variantách ve 
spolupráci s městem a vlastníky po-
zemků.  Měly by tak být zapracovány 
připomínky zástupců města. Město 
se zavazuje poskytnout pouze sou-
činnost při zpracování územní studie 
a vydat stanovisko dle Zásad rozvo-
je. Naopak se nezavazuje dát klad-
né vyjádření k územní studii, dalším 
správním řízením nebo uzavřít další 
smlouvy s investorem. 

Nutno říci, že jakákoli výstavba 

v této lokalitě je otázkou řady dalších 
správních řízení a smluvních ujed-
nání. Především je třeba zdůraznit, 
že žádný záměr takového rozsahu 
nevznikne ze dne na den.

Místo: Industrial Park Mnichovo 
Hradiště (bývalý areál LIAZ)

Investor: Industrial Park Mnicho-
vo Hradiště

Rozloha: cca 24.500 m2

Investor podal na začátku to-
hoto roku celkem tři žádosti o sta-
novisko podle Zásad rozvoje území 
města Mnichovo Hradiště. Jednu 
na rozšíření již dříve povoleného  
a s městem projednaného záměru 
výstavby skladovací haly D (na-
výšení její plochy z cca 10 tisíc m2 
na více než 17 tisíc m2). Další dvě 
žádosti jsou určeny na rozšíření stá-
vajících hal A a B celkově o téměř 
7500 m2. Město tak čeká jednání o 
podmínkách výstavby a finančním 
příspěvku do pokladny města podle 
Zásad rozvoje. 

Dále již probíhá plnění původní 
smlouvy o finančním příspěvku a o 
věcném plnění – investor přispívá 
jednak na projektovou přípravu cyk-
lostezky podél Jizery od Haškova po 
pískovnu ve Veselé (projekt je těsně 
před podáním žádosti o stavební po-
volení, realizace cyklostezky se oče-
kává ještě letos), jednak se na jejím 
budování bude finančně či věcným 
plněním podílet. 

Celkově investor již v roce 2022 
přislíbil přispět částkou více než 3,9 
milionu Kč. Tato částka se bude ješ-
tě měnit vzhledem ke skutečné veli-
kosti záměrů.

Místo: Areál společnosti Kofola, 
a.s.

Investor: Kofola, a.s.
Rozloha: cca 20.000 m2

Již v roce 2022 uzavřelo město 
dohodu se společností Kofola týkají-
cí se podmínek výstavby nové skla-
dovací haly v jejím výrobním areálu 
dle Zásad rozvoje. Kromě finančního 
příspěvku ve výši téměř 4,9 milionu 
Kč bylo podmínkou města také nové 
napojení areálu ze silnice II/268 
nebo zelená střecha dle požadav-
ků architekta města. Na konci roku 
2023 získala stavba územní roz-
hodnutí. Následovat bude stavební 
řízení a potom případně výstavba 
dle dohodnutých podmínek. V lednu 
tohoto roku obdrželo město žádost 
o souhlas s výstavbou nové zpev-
něné plochy pro parkování v areálu. 
Také tento záměr spadá pod Zásady 
rozvoje a město již v jejich duchu  
s investorem jedná. 

Parkoviště vzniká v severní 
části areálu za administrativní bu-
dovou, nová hala má vyrůst jižně 
od stávajícího areálu na poli, které 
je majetkem společnosti. Přestože 
realizací záměru bude zastavěna 
zemědělská půda (město se stavělo 
zamítavě jak k prodeji pozemku ze 
strany Státního pozemkového úřa-
du, tak proti vynětí ze zemědělského 
půdního fondu), výstavba nové haly 
bude spojená s realizací nového do-
pravního napojení areálu, což vyřeší 
letité nepříjemnosti s hlukem, na kte-
ré si dlouhodobě stěžovali obyvatelé 
Salabky. Dopravní napojení bude 
Kofola realizovat ještě letos, halu 
nejdříve v příštím roce.

Místo: Letiště Mnichovo Hradiš-
tě, Hoškovice

Investor: ACL Technology s.r.o.
 2

V loňském roce zástupci města 
jednali s investorem, který má záměr 
vybudovat na letišti v Hoškovicích tři 
nové hangáry o celkové ploše asi 
2000 m2. Dle vyjádření investora by 
mělo jít o hangáry pro úschovu ma-
lých soukromých letadel sběratelů 
a leteckých nadšenců. Současně  
s výstavbou hal by mělo dojít ke 
zpevnění manipulačních a pojezdo-
vých ploch o výměře asi 4000 m2. 
Město již vyjádřilo souhlas s územní 
studií, která je prvním stupněm pro-
jektové dokumentace. 

Rada města dále na konci listo-
padu schválila stanoviska dle Zásad 
rozvoje, podle kterých by mělo být 
zajištěno pohledové odstínění hal od 
Hoškovic a Drábských světniček, ba-
revné řešení fasád by pak mělo být 
navrženo ve spolupráci s architek-
tem města. Investora město dále vy-
zvalo k podpisu smlouvy o finančním 
plnění ve výši téměř 1,8 milionu Kč. 
Na reakci ze strany investora město 
teprve čeká.

Místo: Areál ZD Březina
Investor: ZD Březina nad Jize-

rou, družstvo
Rozloha: více než 800 m2

Záměr výstavby nové dojírny  
v Podolí, který investor podal na sta-
vební úřad na konci minulého roku, 
není pro Zásady rozvoje úplně typic-
ký. Přesto pod ně spadá a družstvo 
jsme vyzvali k jednání podle těchto 
Zásad. 

Vedení města na sklonku roku  
s předsedou družstva uzavřelo do-
hodu, podle které se město zavázalo 
neblokovat stavební řízení a druž-
stvo přislíbilo jednat podle Zásad 
rozvoje. Město svou část závazku 
již splnilo a stáhlo odvolání proti 
stavebnímu řízení. Schválené stano-
visko a návrh smlouvy o finančním 
plnění již družstvo od poloviny ledna 
2024 má. 

Rada města požaduje příspěvek 
na veřejnou infrastrukturu ve výši 
přes 360 tisíc Kč a spolupráci při 
řešení barevnosti fasády a střechy 
s architektem města. Vedení druž-
stva se nechalo slyšet, že by místo 
finančního příspěvku rádo městu na-
bídlo tzv. nefinanční plnění ve formě 
slevy na jeho prodej. Konkrétně by 
se tu mohlo jednat o prostor vhodný 
pro vybudování volnočasového zá-
zemí obce, které zde chybí. Město 
o takový pozemek  dlouhodobě usi-
luje. Předmětem neoficiální nabídky 
je pozemek o rozloze cca 1700 m2 
v sousedství chaty mysliveckého 
sdružení U Obůrky. Zda bude tato 
nabídka pro město výhodná, bude 
ještě předmětem posuzování.

Místo: Dobrá Voda
Investor: manželé Prokůpkovi
Rozloha: více než 700 m2

Stavby v Dobré Vodě jsou ne-
jen příkladem záměrů, na kterých 
se město s investorem dle Zásad 
nedohodlo, ale též příkladem své-
vole, kdy investor jedná a staví bez 
ohledu na právní předpisy a získaná 
povolení. Výrobní a skladovací haly 
na místě již stojí i přesto, že nemají 

platné stavební povolení. V přípa-
dě větrníků nebylo dokonce v době 
jejich instalace o žádné povolení 
ani zažádáno. Městu nezbývá než 
využívat svých práv jako účastní-
ka řízení (iniciovat je, vstupovat do 
nich, podávat námitky a odvolávat 
se) a zároveň vyžadovat dodržování 
provozních či požárních předpisů.  
V případě výrobní a skladovací haly 
se město vůči žádosti o dodatečné 
stavební povolení odvolalo, ve věci 
větrníků není město účastníkem ří-
zení.

Místo: Areál HBPO, Mnichovo 
Hradiště, Nákladní ulice

Investor: MNH Invest s.r.o.
Rozloha: více než 4000 m2

Záměr týkající se přístavby  
u stávající haly HBPO vychází ze 
zvýšených prostorových potřeb firmy 
HBPO na skladování výrobků. 

Na podzim 2023 proběhlo jed-
nání města s investorem a aktuálně 
investor prověřuje možnosti napo-
jení záměru na silnici II/268. Jedná 
se o podmínku územního plánu  
v případě jakéhokoli rozšíření areá-
lu. Navržená řešení projedná výbor 
pro územní plánování zastupitelstva 
města a pro vybrané řešení je třeba 
získat souhlasné stanovisko orgánu 
územního plánování. Až v případě, 
že se ukáže záměr jako realizova-
telný, začne jednání podle Zásad 
rozvoje.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník MěÚ

Půdorys skladové haly, jejíž realizaci připravuje Kofola. Dole silnice na Mimoň s novým napojením areálu.

Jak vnímáte hodnoty
historické kulturní krajiny?
Převážná část Mnichovohradišťska 
je historickou kulturní krajinou, která 
různou měrou odráží historický vývoj 
společnosti. Tato krajina vykazuje 
významné kulturní hodnoty, které 
přispívají k jedinečnosti a rázovitosti 
regionu. O jaké konkrétní kulturní 
hodnoty se jedná? Jaké hodnoty 
historické kulturní krajiny vnímají 
lidé, kteří v této krajině žijí? Jsou tyto 
hodnoty ohroženy ztrátou paměti 
krajiny?

Tomuto tématu se věnuje in-
teraktivní mapa, která je součás-
tí výzkumného projektu národní  
a kulturní identity Výzkumného 
ústavu Silva Taroucy pro krajinu  
a okrasné zahradnictví s názvem 
„Historická kulturní krajina v ohrože-
ní a její vize v kontextu soudobých 
proměn“. Výzkum se mimo jiné vě-
nuje mapování hodnot historické 

kulturní krajiny Mnichovohradišťska  
a jejich ohrožení zapomínáním, 
opouštěním či necitlivým součas-
ným využitím. Vnímání krajiny míst-
ními obyvateli, kteří jsou nositeli pa-
měti krajiny, je proto zásadní. Projekt 
probíhá za podpory a ve spolupráci 
s městem Mnichovo Hradiště.

Pokud jste ochotni věnovat pár 
minut svého času vyplnění inter-
aktivní mapy, můžete tak učinit na 
odkazu: www.pocitovemapy.cz/mni-
chovo-hradiste-a-okoli/.

Výzkumný ústav Silva Taroucy 
pro krajinu a okrasné zahradnictví 
je renomovaným ústavem se stole-
tou tradicí s pracovišti v Průhonicích  
a Brně.

Lucie Medková,
Výzkumný ústav Silva Taroucy 

pro krajinu a okrasné 
zahradnictví

Již v minulém čísle Kamelotu jsme 
vás informovali, že 18. května pro-
běhne na Masarykově náměstí 11. 
ročník Pojizerského folklorního fes-
tivalu, který se do Mnichova Hradi-
ště přesouvá z Bakova nad Jizerou. 
Dovolte mi se krátce pozastavit  
u významu slova „folklor“. 
Z definice je folklor hudební, slo-
vesný, dramatický či taneční projev 
venkovské nebo městské kultury. Ve 
většině případů se jedná o zpraco-
vání choreografií z života a tradic na-
šich předků, které já osobně pova-
žuji za naše národní stříbro. Tanec, 
píseň, jazyk, zvyky, kroj, to jsou věci, 
kterými se odlišujeme nejen mezi 
našimi regiony, ale také od ostatních 
zemí světa. Máme přitom být oprav-
du na co hrdi. 

A abyste se v rámci festivalu ne-
nudili ani vy, na pódiu budete moci 

vidět účinkující z různých koutů naší 
země. Chceme pro vás připravit zají-
mavý i další program. Proto klademe 
důraz na přípravu gastronomického 
a vinného zážitku, poznávání tradič-
ních řemesel a v neposlední řadě 
aktivit i pro nejmenší a nejmladší 
návštěvníky. Prostě festival pro ce-
lou rodinu, jenž nabídne program na 
celý den.

Posuďte sami a buďte u toho  
s námi. Těšíme se na vás 18. května 
na Masarykově náměstí. A budeme 
rádi, pokud si tuto informaci nene-
cháte jen pro sebe.

Detailnější informace budeme 
průběžně zveřejňovat na našich 
festivalových webových a faceboo-
kových stránkách.

Petr Hurt, ředitel 
Pojizerského folklorního festivalu

Pojizerský folklorní festival, 
to je tanec, hudba i víno

Jarní programy v centru  
Náruč startují 2. dubna
Plni očekávání vyhlížíme konec 
zimy, vítání jara a nového semestru 
kurzů Centra pro rodinu Náruč. Jarní 
semestr startuje hned po Velikonoč-
ním pondělí, tedy v úterý 2. dubna. 
Stejně jako v předešlém období na-
bízíme každý všední den rodičům 
s dětmi od čtyř měsíců do čtyř let 
bohatý dopolední program zamě-
řený na rozvoj psychomotorických, 
smyslových a sociálních dovednos-
tí, nácvik jemné a hrubé motoriky, 
posílení vazby rodič-dítě. Mezi tyto 
pravidelné kurzy patří mimicvičení, 
tanečky, zpívánky a kurz s Monte-
ssori prvky. Odpolední kurzy šikov-
ných ručiček a tanečků jsou určeny 
pro děti od tří let.

Než skočíme rovnýma nohama 
do jara, čeká nás březen plný láka-
vých jednorázových akcí, které si 
rozhodně nenechte ujít. Aby se vám 

po nás nestýskalo, na jarní prázdni-
ny je pro děti nachystána obří dráha 
v sokolovně. Vzhledem k velkému 
zájmu o tuto akci a nutnosti dodržení 
bezpečnosti a komfortu účastníků je 
nezbytná registrace pro každé dítě 
(www.naruc.webooker.eu).

Jako každý měsíc můžete na-
vštívit anglickou konverzaci s rodilou 
mluvčí z Velké Británie, podpůrnou 
skupinu kojení a raného mateřství  
s certifikovanou laktační poradkyní 
či zavítat na slovíčko s dulou.

Trápí-li vás téma zubů – od prv-
ního prořezávání, přes čištění, až 
po vzniklé kazy – přijďte na besedu  
s názvem Zdravé zoubky, kterou vás 
tandemově provedou stomatoložka 
MDDr. Monika Slavíková a dentální 
hygienička Anna Hájková. Čeká vás 
mnoho užitečných odborných infor-
mací, včetně názorné ukázky.      ...8

Místo: Haškov
Investor: GLP SpacePlus 
Czech Republic, s.r.o.
Rozloha: cca 200.000 m2

Místo: Industrial Park Mnicho-
vo Hradiště (bývalý areál LIAZ)
Investor: Industrial Park Mni-
chovo Hradiště
Rozloha: cca 24.500 m2

Místo: Areál společnosti 
Kofola, a.s.
Investor: Kofola, a.s.
Rozloha: cca 20.000 m2

Místo: Letiště MH, Hoškovice
Investor: ACL Technology s.r.o.
Rozloha: více než 6000 m2

Místo: Areál ZD Březina
Investor: ZD Březina nad Jize-
rou, družstvo
Rozloha: více než 800 m2

Místo: Dobrá Voda
Investor: manželé Prokůpkovi
Rozloha: více než 700 m2

Místo: Areál HBPO, Mnichovo 
Hradiště, Nákladní ulice
Investor: MNH Invest s.r.o.
Rozloha: více než 4000 m2
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Do divadla na Jiřinu Bohdalovou, Bylo nás pět nebo Rappera

Pozvání do kina na MDŽ
Vedení města Mnichovo Hradiště 
zve všechny ženy a dívky z Mnicho-
va Hradiště a místních částí na filmo-
vý dárek k Mezinárodnímu dni žen. 
V pátek 8. března od 20 hodin bude 
městské kino promítat pokračování 
oblíbené české komedie režiséra 
Jiřího Vejdělka Aristokratka ve varu.

Pro ženy bude vstupné zdarma, 
muži jsou samozřejmě také srdeč-
ně zváni, ti zaplatí vstupné ve výši 
140 Kč. Po skončení filmu dostanou 
dámy květinu.

Vzhledem k velkému zájmu  
o tuto akci v minulých letech upravu-
je vedení města podmínky pro vydá-
vání vstupenek. Jedna osoba může 
vyzvednout maximálně dvě vstu-

penky zdarma. Vstupenky zdarma 
se budou vydávat pouze občanům 
Mnichova Hradiště a přilehlých částí 
po předložení občanského průkazu. 
Rezervace nebudou možné. Vy-
zvednout vstupenky můžou zájemci 
na městském infocentru nebo v kině  
v době provozu.

Vstupenky se budou vydávat 
v kanceláři infocentra. Vstupenky 
pro muže se vydávají bez omezení, 
ženy bydlící mimo Mnichovo Hradiš-
tě a přilehlé části si mohou vstupen-
ku za 140 Kč rovněž zakoupit.

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

V sobotu 16. března nás čeká Pohádka ze 
dvorka v podání Nezávislého divadla. Ko-
houtek a slepička si spolu vyšli na zahrád-
ku. Hrabali, hrabali, až kohoutek vyhrabal 
jadérko a chtěl se o něj se slepičkou rozdě-
lit. Slepička byla ale lakomá a chtěla jadérko 

jen pro sebe a celé ho spolkla. Skořápka jí 
však zaskočila v krku a kohoutek se bude mu-

set moc snažit, aby ji zachránil. Všechno nakonec 
dobře dopadne, kohoutek slepičce pomůže a ta mu slíbí, 

že se už bude o vše dělit.

POHÁDKA ZE DVORKA
Ve středu 20. března zavítá do Mnichova 

Hradiště legendární Jiřina Bohdalová. Tato 
vynikající herečka se podělí o své zážit-
ky ze své dlouholeté umělecké činnosti. 
Zavzpomíná na své filmové role, zážitky  
z divadla i filmových natáčení, na kolegy  

a kamarády. Program večera kromě moderá-
tora Jiřího Vaníčka spoluvytvářejí svými dotazy 

i sami diváci, takže se zájemci budou moci dozvě-
dět mnoho zajímavého ze života umělkyně. Délka pořadu 

je 90 minut bez přestávky.

NA SLOVÍČKO S JIŘINOU BOHDALOVOU
Ve čtvrtek 21. března se můžete těšit na kon-

cert mladého Kukal Quartetu. Ten byl zalo-
žen na podzim roku 2020 čtyřmi mimořádně 
nadějnými hráči mladé generace, kteří si 
velmi váží odkazu české kvartetní školy. 
Cílem, který si ansámbl klade, je spojit tuto 

tradici s moderním hudebním přístupem. 
Kvarteto nese jméno významného českého, 

současného skladatele Ondřeje Kukala. Obsaze-
ní: Eliška Kukalová – housle, Klára Lešková – housle, 

Šimon Truszka – viola, Vilém Vlček – violoncello.

KONCERT KUKAL KVARTETU

Divadýlko na dlani z Mladé Boleslavi patří na poli českého amatérského 
divadla mezi soubory uznávané a oceňované. Během svého 25letého 

působení bylo opakovaně zařazeno do programu Jiráskova Hronova, 
který je pro ochotníky nejvyšší metou, a pravidelně vystupuje v praž-
ském Činoherním klubu. V úterý 26. března nám členové Divadýlka 
na dlani přijedou zahrát svou hru Bylo nás pět aneb Kluci nestárnou, 
která má za sebou více než 50 repríz a v repertoáru divadla patří 
mezi nejhranější. Kdo by je neznal – Petr Bajza, Eda Kemlink, Tonda 
Bejval, Čeněk Jirsák a Zilvar z chudobince. Celý národ viděl seriál, vět-

šina zná kouzelné rozhlasové čtení pana Filipovského, někteří přečetli 
knihu a sem tam je někdo už viděl i na jiném jevišti. Setkáte se s plejádou 

rychnovských postav a postaviček a vrátíte se do doby, kdy děti dávaly po-
čestnost, hokynáři si vážili svých zákazníků, děvčata voněla vanilkovým cukrem 

a kluci válčili své malé velké války. Třeba se s Divadýlkem vrátíte do dětství.

BYLO NÁS PĚT V PODÁNÍ DIVADÝLKA NA DLANI

Umělecký čtyřlístek
Během jednoho lednového týdnu 
jsem zažila čtyři zajímavá setkání  
s uměleckými osobnostmi, které 
se v mládí vzdělávaly v Mnichově 
Hradišti. Ráda bych se o tyto zážitky  
s vámi podělila.

Prvním byl koncert houslis-
ty Jana Adama konaný 18. ledna  
v městském divadle. Byl to opravdu 
krásný večer. Skladby vybral sám 
Jan Adam, houslista Pražské komor-
ní filharmonie, s ohledem na slavná 
jubilea českých hudebních sklada-
telů, zejména Bedřicha Smetany. 
Doprovázel jej klavírista Martin Fíla 
a Jan Adam, sebevědomý a úžas-
ný, udělal velkou radost nám všem 
v zaplněném hledišti, obzvláště své 
mamince Anně a zprostředkovaně 
otci Janovi. Po koncertě se nás se-
šla v zákulisí blahopřát pěkná řádka. 
Jan Adam žije s manželkou Kami-
lou a rodinou v Praze a koncertuje  
s Pražskou filharmonií po celém svě-
tě. Svou kondici si udržuje sportem, 
běhá i maraton. Vážíme si toho, že 
se hlásí dodnes ke svému prvnímu 
učiteli houslí Josefu Seibtovi, řediteli 
ZUŠ Mnichovo Hradiště. Na otázku, 
kterou skladbu má nejraději, odpoví-
dá: „Tu, kterou právě hraju.“

Další zážitek jsme měli týden 
nato v Praze ve Stavovském divadle, 

kde jsme navštívili Mozartovu operu 
Don Giovanni. K naší ohromné ra-
dosti jsme zjistili, že bude zpívat 
Miloš Horák, rodák z Mnichova Hra-
diště. A opravdu, jakmile se rozhrnu-
la opona, stál na jevišti v hlavní roli 
Leporela. Divadlo bylo vyprodané do 
posledního místa. Stavovské diva-
dlo, kultovní místo Mozartovy opery, 
a Miloš Horák, pěvec Národního 
divadla se svým skvělým tempera-
mentním projevem, si získal srdce 
diváků a sklízel potlesk publika na 
otevřené scéně. Mix toho všeho 
byl pro nás opět velkým zážitkem. 
Jak jsem se dozvěděla, právě role 
Leporela je pro Miloše Horáka jeho 
nejmilovanější a už ji zpíval v asi pěti 
různých inscenacích včetně festivalu 
v Belgii. Miloš Horák zpívá také v 
dalších operních domech – v Zápa-
dočeském, Jihočeském a Moravsko-
slezském divadle. Byla to veliká ra-
dost, inscenaci doporučuji každému. 

Ve stejný den odpoledne jsme 
navštívili ještě jedno místo. Právě 
vrcholila výstava v Galerii Městské 
knihovny Praha s názvem „Myšlení 
obrazem“ a v ní hlavní sál náležel 
výtvarníkovi Zbyňku Baladránovi, je-
hož rané školní začátky spadají také 
do našeho města. Autor pochází ze 
Žďáru u Mnichova Hradiště, keramič-

ka Zdena Baladránová je jeho mat-
kou. Zbyněk Baladrán patří k špičce 
současného českého výtvarného 
umění. Je mnohonásobným laureá-
tem Ceny Jindřicha Chalupeckého. 
Vystavoval v Československém pa-
vilonu na 55. bienále v Benátkách, 
často vystavuje v zahraničí, poslední 
dobou v Paříži. Je kurátorem a ar-
chitektem uměleckých výstav staré-
ho, moderního a současného umění  
v Čechách, Polsku, Španělsku, Ra-
kousku, Německu, Francii a USA. 
Zhlédli jsme jeho minimalistické 
dílo konceptuálního charakteru, jež 
patřilo  v projektu filozofa Miroslava 

Petříčka k nejzajímavějším. 
A aby byl můj „čtyřlístek“ úplný, 

zjistila jsem, že právě úspěšně vyko-
nala státnice na pražské Akademii 
výtvarných umění v oboru restaurá-
torství malby naše bývalá žákyně a 
studentka Sára Syslová, talentovaná 
malířka z Mnichova Hradiště. Sára 
pracovala na fresce v audienční síni 
Valdštejnského paláce v Praze, re-
staurovala nástropní malbu Josefa 
Navrátila v Křižovnickém klášteře a v 
létě byla na stáži v Itálii v renesanč-
ní vile Cicogna Mozzoni, která se 
nachází nad Milánem. Zajímavými 
pracemi byly pro Sáru i restaurování 
oboustranné deskové malby z hradu 
Loket z konce 16. století od autora 
Augusta Corda, na níž je vyobraze-
na  poslední večeře Páně, a pozdně 
gotická socha sv. Petra z Národní 
galerie ze sbírky Ferdinanda d’Este. 
Přejeme Sáře mnoho úspěchů ve 
veškerém jejím působení.

Všichni tito umělci s kořeny  
v Mnichově Hradišti, se kterými jsme 
se setkali v jednom týdnu, jsou vyni-
kajícími osobnostmi v oblasti umění. 
Přejeme jim štěstí a děkujeme za 
krásné zážitky, které si díky jejich 
talentům můžeme užívat i my.                                                                                                                                             

Eva Ševců

Operní pěvec Miloš Horák.

„Miloval hudbu. Rozuměl jí a cítil se být mladý. Jednoho dne zjistil, že nic 
z toho už neplatí. Ale odmítal se vzdát. Příběh učitele, který po bypassu 

začal rapovat, a měl pro to dobrý důvod, tomu věř!“
Ve čtvrtek 28. března si bude Česko připomínat den učitelů.  

S tímto vědomím připravila produkce divadla tematické představení.  
V podání Divadelního spolku Frída budete svědky toho, kam až do-
stane učitele chemie a hudební výchovy láska k hudbě a touha učit 
se. Příběh, jehož hlavním a takřka jediným protagonistou je Martin Tr-
navský jako onen učitel, vás jednoznačně rozesměje, dojme a zahřeje 

u srdce. Život je plný překvapení, stejně jako tato vynikající inscenace 
v režii Jakuba Nvoty.

A pozor, učitelé mají jako bonus na představení 10% slevu ze vstup-
ného!

MARTIN TRNAVSKÝ JAKO RAPPER

Zveme vás na kinoBAZÁREK
Pomalu přichází jaro, období tří-
dění nechtěných vánočních dárků, 
přebírání věcí v domácnostech  
a také období obměny šatníků... Pro-
to se několik aktivních lidí z Hradiště  
a okolí dohodlo, že vám nabídnou 
své přebytky z domova takříkajíc 
„za hubičku“, aby tyto věci ještě dál 
posloužily...

Budete si moci zakoupit napří-

klad oblečení a obuv pro děti i do-
spělé, hračky a další dětské zboží, 
doplňky do domácnosti a mnoho 
dalšího. Těšíme se na vás v sobotu 
16. března od 9 do 17 hodin v mni-
chovohradišťském kině.

Marie Löblová,
KLUB Mn. Hradiště s.r.o.

Z březnového programu vás zveme 
na novou českou komedii Sladký 
život, která vypráví o mladém úspěš-
ném hokejistovi, jemuž změní život 
náhlá srdeční příhoda. Jména séri-
ových vrahů, manželů Stodolových, 
jsou známá již přes dvacet let. Nyní 
byl o nich natočen film Manželé Sto-
dolovi, který vám také nabídneme.  
V závěru měsíce vstupuje do kin po-
kračování dobrodružství psa Gumpa 
s názvem Gump – jsme dvojka. 
Kromě známých hereckých tváří  
z prvního dílu ve filmu uvidíte hlav-
ně zvířata! Nám blízká slovenská 
kinematografie bude zastoupena 
dvěma tituly – lehce hořkou komedií  
A máme, co jsme chtěli z první-
ho dne rozdělení Československa  
v roce 1993 a drogovým krimithri-
llerem Fentasy podle skutečných 
událostí.

Ze zahraničních filmů to bude 
strhující britský životopisný film  
o Nicholasi Wintonovi Jeden život. 
Nicholas Winton zachránil v roce 
1939 z Československa téměř 700 
židovských dětí před koncentračními 
tábory tím, že je vlakem odvezl do 
Velké Británie. Winton zemřel v roce 
2015 ve věku 106 let. Film s podob-
nou tématikou, který také uvedeme, 
se jmenuje Zóna zájmu a odehrává 
se v Osvětimi. Z táborovýchhrůz tam 
neuvidíte nic, ale o to více působí 
běžný život rodiny jeho velitele, která 
zcela přestala vnímat křik a střelbu 
za zdí… 

Ve středu dopoledne vám pro-
mítneme české filmy Jedeme na 
teambuilding a Tancuj Matyldo.

Také vás pozveme na ces-
topisnou přednášku o Španělsku  
s názvem Žhavá Andalusie. Vyprá-

Obrat KLUBu překonal 
hranici dvanácti milionů...
...dokončení ze strany 3

Mnichovo Hradiště má 153. nejna-
vštěvovanější kino v ČR

Návštěvnosti kina v roce 2023 
vévodily jako obvykle filmy české 
produkce, přičemž nejvíce diváků 
vidělo komedii Ostrov. V žebříčku 
nejnavštěvovanějších českých kin 
obsadilo Kino Mnichovo Hradiště 
153. příčku z 1342 kin. Do budoucna 
si kino žádá výměnu oken a vybu-
dování zádveří – v tuto chvíli je jeho 
provoz vzhledem k energetické ná-
ročnosti budovy extrémně nákladný.

Do infocentra přivedly hosty liaz-
ky, setkání turistů a den TIC

Návštěvnost infocentra meziroč-
ně mírně stoupla, bylo tomu zejmé-
na díky 70 letům LIAZu v Mnichově 
Hradišti, Setkání středočeské oblasti 

Klubu českých turistů a Dni turistic-
kých informačních center. Během 
poslední jmenované akce se info-
centrum proměnilo v retro restaura-
ci a mělo plno po takřka celý den. 
V letošním roce bude infocentrum 
pokračovat v úpravách stávajících 
materiálů, rozšiřovat nabídku turis-
tických produktů a doprodávat zboží 
s tematikou LIAZu.

Vzhledem k množství akcí a 
jejich žánrové pestrosti je až s podi-
vem, jak nevelký tým kulturní nabíd-
ku KLUBu tvoří. Vězte, že se jedná o 
šest kmenových zaměstnanců, které 
doplňují stateční ,,dohodáři“ z řad 
místních i přespolních. Ti všichni si 
za své nasazení zaslouží přinejmen-
ším uznání.

Martin Weiss

vět o ní bude nám známá cestovatel-
ka a fotografka z Českého ráje Pavla 
Bičíková. 

Těšíme se na vás v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Do kina na český Sladký život, slovenský 
thriller Fentasy a čtvrtou Kung Fu Pandu

Jedna výstava končí, 
druhá začíná

V galerii Konírna ZUŠ Mnichovo 
Hradiště probíhá úspěšná výstava 
malířky  Emy Hunkové a kováře Ro-
mana Hofreitera. Počty návštěvníků 
ukazují, že výstavy tvůrců žijících  
v Mnichově Hradišti vzbuzují po-
zornost veřejnosti. Aktuální výstava 
končí ve středu 14. března. 

Již v sobotu 16. března na ni 
naváže výstava nová. V 15 hodin 
budeme zahajovat výstavu dvou slo-
venských výtvarnic Beaty Berboco-
vé (textil) a Soni Kabaňové (šperk). 
Obě autorky vyučují na Akademii vý-
tvarnách umění v Bratislavě a jejich 
výstava nese název Rendez-vous. 
Udělejte si čas a přijďte se podívat. 
Výstavu zahájí PhDr. Petja Matějo-
vič, vernisáž zpříjemní zpěvem Adé-
la Kašparová za doprovodu klavíristy 
Radka Kašpara.

Eva Ševců,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

Jan Hájek a Lucie Žáčková jako man-
želé Stodolovi.
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MAP Mnichovohradišťsko jede!

INZERCE

V rámci projektu MAP Mnichovo-
hradišťsko, který napomáhá rozvoji 
vzdělávání v našem regionu, pro-
běhly již stovky vzdělávacích akcí, 
výjezdů a nejrůznějších setkání.  
V současnosti nabízíme prostřednic-
tvím čtvrtého projektu řadu zajíma-
vých workshopů či seminářů nejen 
pro pedagogy, ale i pro vedení škol, 
zřizovatele, neformální vzdělavatele, 
rodiče či žáky. 

Ohlédneme-li se na počátek to-
hoto kalendářního roku, hned v prv-
ním lednovém týdnu jsme pracovali 
na své mentální odolnosti – třeba i 
díky občasným aktivizačním pře-
stávkám v podobě cviků na propoje-
ní levé a pravé hemisféry. Účastnice 
kurzu se seznámily s efektivním ti-
memanagementem, dozvěděly se 
spoustu informací o fungování moz-

ku, o osobnostním nastavení i o tom, 
jak se v boji se stresem vyrovnat  
s vnějšími zásahy. Skvělé je napří-
klad zapojit smysly – vizuální, hma-
tové, čichové, sluchové podněty totiž 
dovedou skvěle odbourávat stres  
a aktivizovat náš mozek. 

O dva týdny později proběhl pro 
ředitele či zástupce škol nebo zřizo-
vatele seminář k legislativním novin-
kám ve školství. Jde v podstatě již  
o evergreen v naší nabídce, který se 
vždy těší velkému zájmu účastníků. 
Není nad to dozvědět se vše pod-
statné, například nyní o změnách  
v pracovním právu či o změnách zá-
kona o pedagogických pracovnících 
nebo změnách s dopadem na finan-
cování škol, od odborníka přímo  
v Mnichově Hradišti bez nutnosti 
trávit drahocenný čas cestou do 
Liberce, Prahy či Mladé Boleslavi.  
A možnost osobní konzultace vlast-
ního problému je k nezaplacení!

Druhý měsíc tohoto roku jsme 
zahájili workshopem pro rodiče a je-
jich předškoláky v MŠ Březina, kam 
zavítala osvědčená Hana Otevře-
lová, lektorka a speciální pedagož-
ka, jež zábavnou formou rodičům 
osvětlila, co znamená školní zralost 
a jak své děti co nejlépe připravit na 

vstup do základního vzdělávání. Děti 
si společně s rodiči poté vyzkou-
šely úkoly zaměřené na rozvíjení 
zrakového a sluchového vnímání, 
předmatematických představ, grafo-
motoriky a prostorové orientace. 

Jak na krizovou intervenci se 
dozvěděli ve čtvrtek 8. února účast-
níci celodenního workshopu, pro 
který svůj prostor zapůjčila ZŠ Stu-
dentská. Psychoterapeutka Marta 
Vaňková seznámila přítomné s tím, 
co je to krize, jak na ni reagovat  
a nedostat se sami do krize. Zodpo-
věděla ale i další otázky: Jak vést 
rozhovor s dítětem? Jak informovat 
vhodně rodiče? Jak neztratit důvěru 
dítěte? Proč je dobré budovat s ro-
diči dobrý vztah od začátku školní 
docházky? A proč neslibovat dítěti 
nesplnitelné? Proč umět dechová  
a jiná cvičení spojená s tělem? Na 
to vše a mnohé další našlo odpověď 
sedmnáct účastníků této akce. Drž-
me jim palce, aby zvládali krizovou 
intervenci i v realitě!

Co plánujeme v dalších měsí-
cích tohoto školního roku? Těšit se 

můžete na březnový workshop věno-
vaný badatelství, dubnový workshop 
zaměřený na práci s heterogenní 
skupinou, v květnu se ponoříme do 
aktuálního tématu wellbeingu, jemuž 
se budeme „oddávat“ v přírodě. Na 
Mnichovohradišťsko opět zavítá spi-
sovatelka Klára Smolíková či nově 
Markéta Pilátová – obě se svými 
dílnami čtení pro děti mateřských  
a základních škol. Online formou 
pak budou moci prvostupňoví uči-
telé rozvíjet digitální kompetence 
ve výuce, a to během čtyř na sebe 
navazujících setkání.

Zajímají-li vás podrobnější in-
formace o jednotlivých plánovaných 
akcích, neváhejte nahlédnout na 
naše webové či facebookové strán-
ky, kde se dozvíte více podrobností 
a budete se moci na vybrané akce  
i zaregistrovat. 

Markéta Tomášová,
MAP IV Mnichovohradišťsko

English School otevírá
nové prostory a slaví 20 let

English School, průkopník Callanovy 
metody v České republice, oslavuje 
20 let od svého založení. K tomu-
to významnému jubileu přichází  
s ohlášením otevření nového záze-
mí v Mnichově Hradišti, na adrese 
Studentská 1015.

English School vnikla v roce 
2004 jako pražská dceřiná společ-
nost Anglické školy v Bratislavě. Její 
začátky však nebyly úplně úspěšné. 
To se změnilo, když krachující školu 
odkoupila Radka Horáčková, která 
se v tu dobu vrátila po 11 letech  
z Velké Británie. V roce 2010 za-
čala pod značkou English School 
učit Callanovu metodu (metoda, 
která cílí na schopnost porozumět 
a komunikovat) ve svém rodném 
Mnichově Hradišti a škola se začala 
pomalu rozrůstat. 

Z jediné učitelky se během 14 

let škola rozrostla na 15 lektorů, 
5000 odučených hodin ročně a v 
posledním roce se výuka rozšířila  
i o španělštinu.  

„Mít vlastní prostory v Mnicho-
vě Hradišti bylo vždy mým snem. 
Umožní nám to rozšířit naše aktivity 
a nabídnout více kurzů včetně pří-
městských táborů veřejnosti v okolí 
Mnichova Hradiště, odkud pochá-
zím. Nic z toho by nebylo ale možné 
bez „pravé ruky“ Zuzany Kloučkové 
a naší nové posily Jaroslavy Sta-
ré“, říká Radka Horáčková. „Nová 
budova školy nám poskytne klidné  
a útulné zázemí pro naše studenty,  
a my se těšíme, že tím pro nás 
v Mnichově Hradišti začíná nová 
20letá kapitola.“

Jaroslava Stará,
English School

Družinový karneval 
ve Studentské
Poslední den letošního masopustu 
jsme v naší družině oslavili v duchu 
veselého karnevalu. Žáci 2. stupně a 
členové školního parlamentu připra-
vili na sále školy skvělou akci plnou 
soutěží, her a tance. 

V průběhu odpoledne děti plnily 
nejeden zajímavý úkol. Mohly si na-
příklad přivonět k několika druhům 
koření a porovnat svůj čich s čichem 
báby kořenářky, mohly si ale také 
nechat zkrášlit svůj účes v povede-

ném „Barevném kadeřnictví“. Všich-
ni se zkrátka skvěle bavili. 

Na závěr jsme vyhlásili nejlepší 
masky a tanečníky a každý účastník 
si odnesl drobnou sladkou odměnu. 

Děkujeme všem organizátorům 
za kreativitu, originální nápady, čas 
věnovaný přípravám i za pohodovou 
atmosféru, kterou dokázali vytvořit! 

Iveta Karglová a Jiřina Svobodová,
Základní škola Studentská

Den zázraků ve školce
Nový rok s sebou přináší i nové zá-
žitky. Jedním z nich byl Den zázraků 
v naší školce. 

Co je to vlastně zázrak? Div, 
úkaz, kouzlo, je to označení mimo-
řádného jevu či události. Nejprve 
jsme si s dětmi o zázracích povídali. 
Děti sdělovaly své dojmy a zážitky. 
K zázrakům nám pomohla i pohádka 
měsíce ledna „O dvanácti měsíč-
kách“, kde se staly hned tři zázra-
ky po sobě. Marušce se podařilo  
v lednu v lese natrhat fialky, nasbírat 
jahůdky a načesat jablíčka. V Den 
zázraků nám v Kytičce vykvetly fi-
alky, vyrostly jahůdky i jablíčka. Děti 
se nadšeně pustily do hraní pohád-
ky. Za pomoci inkoustu a zmizíku 
nám vznikla krásná zimní sněžítka. 
Vyráběli jsme též ledové jahůdky, 
chaloupky či vláček, což potom děti 
pozorovaly a zkoumaly na školní za-
hradě. Také jsme se pokusili vyrobit 
umělý sníh, a i to děti moc bavilo.  

V Jablíčku zkoumali účinky sopky ze 
sody a octa, vyzkoušeli pokus s len-
tilkami, vodou a mlékem. Ve Sluníč-
ku dělali pokusy s kukuřičným škro-
bem a vodou nebo pokus s octem, 
jarem a barvivem, octem dokonce 
i malovali. V Srdíčku si vyzkoušeli 
kouzelné malování, pokusy s ledem, 
sodou a octem, vytvořili zmrzlé a do-
tykové bubliny. U Motýlků také otes-
tovali dotekové bubliny, zkusili pokus 
s mlékem a potravinářským barvi-
vem, vyrobili si balónkové špízy a na 
zahradě pozorovali, co udělá sopka. 

Pokud byste chtěli své děti ně-
čím netradičním zabavit, pusťte se 
do pokusů či kouzelného malování. 
Například malování slanou vodou 
na tmavý papír. Po zaschnutí vám 
vznikne krásný třpytivý obrázek.  
A fantazii se meze nekladou.

Pavlína Bešíková,
Mateřská škola Jaselská

Příprava předškoláčků 
a tulipány pro Amélii
U nás v mateřské škole v Mírové uli-
ci klademe důraz na přípravu dětí ke 
snadnému vstupu do základní školy, 
a proto se na konci měsíce ledna 
konaly hned dvě akce pro děti a ro-
diče předškoláků. První byla beseda  
o školní zralosti s paní Mgr. Janou 
Vízkovou ze Speciálně pedagogic-
kého centra Základní školy Šver-
mova v Mnichově Hradišti, druhou 
byl projekt s názvem „Co už umím 
a znám“. Během druhé akce paní 
učitelky z předškolních tříd nachys-
taly po školce stanoviště s úkoly  
a činnostmi, které by děti měly sa-
mostatně zvládnout. Do školky v od-
poledních hodinách pak zavítali ro-
diče s dětmi a hned u vstupu dostali 
pokyny a kartičku s popisem stano-
višť. Pak už bylo jen na rodičích, od-
kud začnou. Na konci cesty došli za 
svými třídními učitelkami, kde zkon-
zultovali a zhodnotili výsledek dětí  
a poradili se o dalším postupu práce 
s dítětem, aby hravě zvládlo zápis  
a bezproblémový přechod do zá-
kladní školy.Během této akce do 
školky znovu zavítala paní Mgr. 
Jana Vízková, která tak mohla okem 
odborníka poradit a doporučit další 
pomůcky a postupy přímo rodičům 
nebo i nám, pedagogům.

Paní učitelka ze třídy Motýlek,  
k nám do škoky v rámci inovativního 

vzdělávání pozvala nutriční tera-
peutku paní Mgr. Petru Slukovou, 
Dis. Ta dětem za pomoci obrázků 
vysvětlila fungování lidského těla 
a význam jídla v životě člověka.  
S dětmi probrala správné složení 
jídelníčku, vhodné a nevhodné po-
traviny.

Na podporu onkologicky ne-
mocných pacientů a jejich rodin se 
naše paní učitelky a děti zapojily do 
projektu Amélie Liberec – březen 
„Tulipánový měsíc.“ Díla se symbo-
lem tulipánů budou zdobit pokoje 
pacientů, ordinace a chodby na on-
kologii liberecké nemocnice.

O pohádkovém klubíčku a kar-
nevalu vám povím zase příště.

Michaela Novotná, 
Mateřská škola Mírová

Francouzština na gymnáziu 
Francouzský jazyk není v našich 
krajích právě obvyklým prostředkem 
komunikace, nicméně, jak se zdá, je 
pro mnohé studenty našeho gymná-
zia atraktivní. Mají možnost vybrat 
si ho jako druhý cizí jazyk, někteří 
tak učinili a věřím, že zájemci bu-
dou přibývat. V letošním roce bude 
maturitní zkoušku z tohoto předmětu 
skládat hned šest studentů.

Studium tohoto krásného, byť 
nelehkého jazyka se snažíme zpes-
třit a Francii přiblížit různými způ-
soby. V minulosti studenti navštívili 
například Alliance française v Liber-
ci, kde měli možnost konverzovat  
s rodilou mluvčí a vyzkoušet si část 
mezinárodních jazykových zkoušek 

DELF, dále Francouzský institut 
v Praze (návštěva byla doplněna 

ochutnávkou palačinek v crêperi)  či 
představení Malý princ ve francouz-

ském jazyce, které studenti zhlédli 
na konci ledna letošního roku. Škola 
také financuje například nákup be-
letrie ve francouzštině, a tak mohou 
naši studenti číst La Fontainovy baj-
ky či dobrodružné příběhy od Julese 
Verna v originále. 

Navázali jsme také spolupráci 
s několika francouzskými školami  
a v rámci evropského programu 
Erasmus plus mají naši studenti 
možnost pobýt ve francouzské rodi-
ně, poznat školu a kulturu, a navázat 
přátelství napříč Evropou. 

Jana Alnatour, 
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Oslava svatého Valentýna po francouzsku – čokoládová fondue v hodinách 
francouzštiny třídy sekundy.
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Zvonky a Continuo zazpívají pro dobrou věc
Pěvecké sbory ZUŠ Mnichovo Hra-
diště začínají koncertní sezónu 
2024 v sobotu 16. března v 17 hodin 
v mnichovohradišťském kostele sv. 
Jakuba. Pořádáme zde charitativní 
koncert Zpíváme pro UNICEF: pě-
vecké sbory pomáhají dětem. Za-
zpívají Zvonky a Continuo a vstupné 
bude použito na podporu programu 
UNICEF Vzdělání dětí. 

Jedná se již o třetí ročník celo-
státní akce, který iniciovala bývalá 
členka Zvonků, současná zpěvačka 
Continua a dobrovolnice UNICEF 
Petra Hejlová. Záštitu převzal dětský 
pěvecký sbor Zvonky. 

V uplynulých dvou ročnících v 
letech 2019 a 2022 se po celé České 
republice uskutečnilo 94 koncertů, 
na kterých zazpívalo 247 pěveckých 
sborů. Celkový výtěžek ve prospěch 
dětí byl necelých 920 tisíc Kč. Srdeč-
ně vás na tento koncert zveme!

A kde ještě pěvecké sbory ZUŠ 
uslyšíte?

     V březnu Koťata, Zvonečky  
a Zvonky zazpívají pro děti základ-
ních škol na sále ZUŠ. V dubnu pro-
běhne 14. ročník Mnichovohradišť-
ské jarní písničky, kde se na třech 
koncertech kromě všech čtyř domá-
cích sborů představí i pěvecké sbory  

z Prahy, Kladna, Mladé Boleslavi, 
Semil a dalších míst. Rovněž v dub-
nu zazpívají Zvonky na Rolničkových 
svátcích v Praze a vystoupí doma 
na Pojizerském folklorním festivalu. 
V květnu se Continuo zúčastní Fes-
tiválku v Nechanicích. Na konci květ-
na zazpívají dětské pěvecké sbory 
na Výročním sborovém koncertu  
a pak Zvonky vyrazí do Itálie, kde se 
zúčastní festivalu Alta Pusteria.

Podrobnější informace o daných 
akcích najdete na www.zvonky.eu/
akce.

Alena Hejlová,
Dětský pěvecký sbor Zvonky

Spokojený domov má volné 
kapacity na Hradišťsku
Spokojený domov má volné 
kapacity na Hradišťsku
Staráte se o své staré rodiče či pra-
rodiče? Potřebujete si občas něco 
zařídit, nakoupit nebo prostě jen 
„vypnout“ a odpočinout si, ale není 
nikdo, kdo by se mezitím o vašeho 
blízkého postaral? Nebo sami cítíte, 
že váš věk s sebou již přináší určitá 
omezení? Hůře se vám samotnému 
obléká, nejste si jisti zvládnutím 
hygieny, neodvážíte se sejít sami 
po schodech nebo jít ven na pro-
cházku? Nechcete se kvůli snížené 
soběstačnosti stěhovat ze svého 
domácího prostředí do domova pro 
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seniory nebo jiného zařízení? 
Pokud se vás některá ze zmiňo-

vaných otázek týká, pak právě vám 
můžou pomoci služby Spokojeného 
domova. Aktuálně má organizace na 
Mnichovohradišťsku volné kapacity.

Veškeré potřebné informace 
získáte na telefonním čísle 725 447 
312, případně na webu www.spoko-
jeny-domov.cz.

Petr Novák,
Spokojený domov
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Plány a výlety Klubu českých turistů na březen a dále
Jarní měsíce se nezadržitelně blíží 
a my se snažíme pro vás připravit co 
nejpestřejší nabídku akcí a výletů. 
Na našem webu naleznete přehled 
pro následující měsíce, jistě si vy-
bere každý podle svých možností  
a schopností. Snažíme se zapojit do 
našich akcí rodiny s dětmi, děti sa-
motné, seniory i aktivní jedince, kteří 
se cítí na zdolávání delších tras, 
víkendové či noční přechody. Velmi 
nás těší, že jsme mohli do našich 
řad přivítat nové členy, současný 
stav naší základny činí 65 členů – 
plus desítky dalších příznivců.

Úplně první akcí v letošním roce 
bylo přivítání nového roku na neda-
leké zřícenině Zásadka, kde jsme se 
1. ledna 2024 sešli v hojném počtu 
a opékali si letošní první buřtíky, 
nechyběly slané ani sladké dobroty  
a horké nápoje. 

V únoru se senioři vydali na již 
tradiční Valentýnskou vycházku, 
letos do turnovské Galerie českého 
granátu a následně do méně zná-
mých uliček a zákoutí Turnova.

V březnu se určitě vydáme za 

rozkvetlými bledulemi, tentokrát do 
jiné lokality než v minulých letech 
(za bledulemi jsme jeli do Pekla  
u Zahrádek nebo do Podtroseckých 
údolí). Rádi přiložíme pomocnou 
ruku při zvelebování a úklidu scho-
dů pod Drábskými světničkami 
(ty těžší práce spojené s obnovou  
a čištěním svodnic na turistické ces-
tě ke schodům a ořezání a odklizení 
větví padlého stromu jsme již zvládli 
ve středu 21. února). Čištění schodů 
od nánosu písku, listí aj. k hradu se 
uskuteční ve čtvrtek 14. března od-

poledne.   
V dubnu už se budeme připra-

vovat na tradiční brigádu Ukliďme 
Česko. Kdo bude mít chuť přidat se  
k nám, může si zapsat termín 6. dub-
na (sobota). Hned den poté, v neděli 
7. dubna, se těšte na výlet s Petrem 
Hladíkem, který vás zavede k Portě 
Bohemice / Bráně Čech, což je ma-
lebné kaňonovité údolí Labe, kterým 
řeka vstupuje do Českého středoho-
ří. Také se na konci tohoto měsíce 
vydáme na Kokořínsko s Jirkou Jan-
dou. Ale naší největší dubnovou akcí 

bude již 7. ročník pochodu Zásadně 
na Zásadku, a to v neděli 14. dubna, 
která je určena pro všechny věkové 
skupiny. Věříme, že si v polovině to-
hoto jarního měsíce najdete čas na 
cestu na nedalekou Zásadku, která 
je díky starostlivé péči hradního 
pána kouzelným místem, kde si na 
své přijde opravdu každý (děti se po-
těší domečkem pro skřítky či „jízdou“ 
na dřevěném koni, dospěláci zase 
výhledem do údolí Jizery a všichni 
pak jistě ocení možnost opéct si nad 
ohněm nějaké své dobroty). 

Počítat můžete také s narychlo 
svolávanými výlety pro seniory, ti 
se mohou vydat za cestovatelským 
„dobrodružstvím“ kterýkoliv den v 
týdnu podle počasí. Pro další měsí-
ce máme připraveno nespočet výletů 
a akcí, o jejichž konání budeme pra-
videlně informovat na našich webo-
vých či facebookových stránkách.

Helena Pöllová,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Přestavba pokojů
v Domově Modrý kámen
Přestavba pokojů
v Domově Modrý kámen
V lednu 2024 jsme zahájili přestav-
bu tří pokojů na přízemním oddělení 
Domova Modrý kámen. Tyto pokoje 
byly v roce 2013 vytvořeny kvůli po-
třebnému navýšení kapacity domo-
va, a to z původních prostor lékařské 
ordinace a vyšetřovny RTG. 

V roce 2013 se řešilo především 
to, aby kapacita byla navýšena co 
nejrychleji, a mohlo se tak vyhovět 
vysoké poptávce po nových lůž-
kách sociálních služeb našeho typu.  
V té době se hledělo především na 
to, aby prostředí pokojů bylo účelo-
vé. Dnes jsme cca o deset let dále  
a trendem dnešní doby je také to, 
aby pokoje vyhovovaly určitému 
standardu i vizuálně. Proto jsem se 
rozhodla pokusit se získat finan-
ce na přestavbu těchto tří pokojů  
a vytvořit z nich důstojný prostor 
pro naše klienty. Pokoje jsou dosud 
vybaveny nevzhlednými stropními 
odvětrávacími trubkami z původního 
RTG a také jsou navzájem průcho-
zí nevyužívanými dveřmi. Jeden  
z pokojů neměl ani svůj samostatný 
vchod z hlavní chodby, a mohl být 
tedy reálně vnímán jako čtyřlůžkový. 

Touto cestou bych chtěla podě-
kovat městu Mnichovo Hradiště, že 
mé žádosti vyhovělo a z finančních 
prostředků, které v rámci pronájmu 
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za budovu platíme, vyčlenilo určitý 
obnos na rekonstrukci. Práce byly 
zahájeny ihned druhý týden v lednu 
roku 2024 a odhadovaná délka trvá-
ní rekonstrukce je cca šest týdnů. 
Pevně věříme, že se vše povede  
a klienti se začátkem března vrátí do 
krásného prostředí, kde se jim bude-
me snažit vytvořit „druhý domov“. 

Renata Poláková,
Domov Modrý kámen
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TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

Zveme na výlet do Krkonoš 
za řemesly i na zámek
Zveme na výlet do Krkonoš 
za řemesly i na zámek
Zima už pomalu předává vládu jaru, 
a to znamená jediné. Blíží se první 
výlet, který pro tento rok připravil 
spolek Senioři nejen sobě. Už jste 
někdy navštívili Podkrkonoší? Břez-
nový výlet nás totiž zavede právě do 
tohoto kouzelného koutu Liberec-
kého kraje. Na své si přijdou nejen 
senioři.

Naše putování započne v obci 
Poniklá, která vás zaujme přehlídkou 
tradiční rukodělné tvorby v Muzeu 
krkonošských řemesel. Firma Rau-
tis, jež zde sídlí, vás potom nechá 
nahlédnout do procesu tvorby světo-
známých perličkových ozdob, které 
zdobily už stromky našich babiček.

Malebné město Jilemnice, kam 
se přesuneme poté, bývá nazýváno 
„Bránou do Krkonoš“. Tady se může-
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te na vlastní oči přesvědčit, že Zvě-
davá ulička dělá čest svému jménu 
a že muzeum jilemnického zámku je 
místem, které stojí na návštěvu.

Prohlídka Semil posléze zakon-
čí náš výlet a představí nám nejen 
historické centrum okresního města 
sevřeného v údolí řeky Jizery.

Výlet se uskuteční v úterý 26. 
března. Odjezd je v 6:30 hodin ze 
zastávky u sokolovny a v 6:35 ze za-
stávky ve Veselé. Na zájezd je nutné 
se předem přihlásit. Veškeré po-
drobnosti včetně katalogu výletů na 
celý rok 2024 najdete na webu www.
seniorinejensobe.cz. Bližší informa-
ce poskytne také Pavel Svoboda na 
telefonu 702 051 284.

Klára Marešová
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CHODÍM PO MĚSTĚ
21. března je jarní rovnodennost, konec zimy. Doopravdy to však bývá tak, jak 
říká přísloví: březen za kamna vlezem! Jisté je to, že se zazelená náměstí, 
parky i okolí města, takže na každém kroku nás něco potěší.

Chůze podpoří zdraví mladých i starých: tak vzhůru do přírody, kolem 
Hradiště je všude krásně!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

Veselý festiválek 
v dubnu Na Veselce

Pokud patříte, stejně jako my, k mi-
lovníkům country, bluegrassu, folku, 
bluesu, zkrátka dobré muziky, právě 
pro vás chystáme „Veselý festiválek 
Na Veselce“ v Nové Vsi u Bakova. 
Pro vaši potěchu zahraje v sobotu 
20. dubna 2024 pět amatérských 
kapel, jak nejlépe umí, písně přejaté 
i vlastní. Těšíme se na vás. 

Za pořádající kapely Kmen  
a Tady a Teď vás zdraví 

Václav Cihlář

Velikonoční dárkonoši
Již brzy ulice našeho města a do-
pravní hřiště ožijí těmi nejmenšími 
na tříkolkách a v šlapacích autíč-
kách. Jaro je tu a dospěláci budou 
vzpomínat, na jakých strojích jezdí-
vali v dětství oni.

Dnem obdarování o Velikono-
cích býval tradičně již Zelený čtvrtek. 
Mělo to i praktické důvody – věno-
vat potřebným jídlo na svátky nebo 
je přímo pohostit. Zajisté jste slyšeli  
o kaši s medem, kterou rozdávali za 
dávných časů panovníci. Na polích 
děti vyhlížely skřivánka, od kterého 

v brázdách nacházely nadílku, kte-
rou jim „shodil z nebe“ – sladkosti  
a hračky.

Když se vrátíme do současnos-
ti, kolem nás  je mnoho dětí, kterým 
dnes rodiče tříkolku nebo šlapací 
autíčko koupit nemohou. I na oblí-
beném mnichovohradišťském jarním 
bazárku se spíše poohlédnou po ne-
zbytných věcech. 

Při jarním úklidu v kůlnách a ga-
rážích se takových věcí určitě najde 
spousta. Co takhle zaparkovat je  
o Zeleném čtvrtku na dopravním 

hřišti, aby si je děti mohly vyzkoušet  
a rovnou rozebrat? Možná označené 
cedulkou na řidítkách nebo volantu, 
aby bylo jasné, že jsou dárkem,  
a aby bylo jasné, že je tam někdo 
nezapomněl.

Svátky jsou časem štědrosti, tak 
ať má každý dobrý úmysl zelenou, 
která k jaru a Velikonocům neodmy-
slitelně patří.

Daniela Břoušková
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MSK z Polska přivezlo 2. místo, hráč Josef 
Stand pak titul nejlepšího hráče turnaje
Na pozvání polského partnerského 
města Chojnów se v polovině února 
vypravila do Polska mnichovohra-
dišťská výprava, které dominovali 
hráči MSK. Právě přátelský halový 
turnaj za účasti čtyř mužstev byl totiž 
hlavním společným podnikem v rám-
ci tohoto česko-polského setkání.

Do turnaje nastoupil vedle 
týmu MSK domácí tým UKS Ori-

Z výsledků dorostu MSK 
by měl radost i Cimrman
V březnu startuje jarní část fotbalo-
vého roku. Kluci z mnichovohradišť-
ského dorostu do ní vstupují z ve-
doucí pozice s náskokem osmi bodů 
před druhým týmem. Momentální 
skóre 88:8 gólů, které naši kluci dali 

a dostali, by potěšilo i Járu Cimrma-
na, který ke snadno zapamatovatel-
ným datům nabádal.

Petr Novák,
fanoušek MSK

Kohoutek pořádá 5. ročník 
příměstských táborů 
I letos si dovolujeme pozvat vaše 
děti na příměstské tábory. Ve dvou 
turnusech (29. července–2. srpna 
a 5.–9. srpna 2024) ožije open-air 
areál Vostrov tradičními kohoutkov-
skými sportovními tábory. Tentokrát 
bude sportovní program doplněn  
i výukou angličtiny. Sportovní aktivity 
tak budou vhodně doplněny klidněj-
šími pásmy s procvičováním anglic-
kého jazyka. 

A na co se můžete těšit? Děv-
čátka na tanec, gymnastiku, jógu  
a podobně a chlapci na fotbal, krav 
magu, airsoft zbraně, parkour a po-

dobně. Určitě se neobejdeme bez 
kouzelnického workshopu Aleše 
Březiny alias Magic Alexe, finalisty 
soutěže Česko Slovensko má talent.

Na táborech se o děti starají 
plně kvalifikované pečující osoby  
a trenéři. Kapacita tábora je 20 dětí 
a jeho cena byla letos stanovena na 
2500 Kč. Pokud se chcete přihlásit 
nebo máte nějaké otázky, neváhejte 
volat či psát Janě Šťastné (vedoucí 
realizačního týmu) na tel. 724 192 
819.

Jana Šťastná

Starší žáci Sokola opět se čtyřmi výhrami v ČP
V dalším kole Českého poháru, kte-
rý pořádal Orion Praha v nádherné 
hale v Dolních Břežanech, se vo-
lejbalisté Sokola Mnichovo Hradiště 
dokázali prosadit a už po první dni 
turnaje měli osm bodů. 

V úvodním utkání po velkém 
boji zdolali VK Kladno 2:1, když 
utkání otáčeli po první prohrané 
sadě. V dalším zápase zdolali 2:0 
Orion Praha. Po polední přestávce 
jsme bojovali neúspěšně se Svi-
tavami a podlehli 1:2, první sada 
nám hrubě nevyšla, ve druhé jsme 
dokázali srovnat po bojovném vý-
konu a několika sériích na podání.  
V tie-breaku jsme pak do stavu 10:10 
dotahovali vedení soupeře, ale poté 
zápas hrubě ovlivnil na empiru po-
dřimující rozhodčí, když přehlédl 
jasnou technickou chybu blokaře 
Svitav a po našich protestech sou-
peře ještě odměnil bodem za udě-
lenou červenou kartu. Vzápětí naši 

rozhození hráči zkazili přihrávku  
a pustili soupeře do čtyř mečbolů. 
Dva jsme po oddechovém čase 
ještě dokázali odvrátit, ale následně 
Svitavy uzavřely zápas tvrdou smečí 
o blok do autu. Rychle jsme se ale 
museli dát dohromady, protože jsme 
hned poté hráli proti Letovicím. Prv-
ní sada možná ještě pod dojmem 
předchozí porážky a křivdy šla jasně 
za naším soupeřem, ale pak se tým 
rozjel a Letovice udolal 2:1 (-17, 20, 
14). V druhém setu se podařily dvě 
série na podání oběma smečařům. 
V tie-breaku jsme pak esem promě-
nili druhý mečbol ve vítězství.

Vzhledem k dojezdové vzdá-
lenosti jsme se jeli vyspat domů  
a na nedělní boje jsme se do Dolních 
Břežan vrátili. V prvním utkání jsme 
sehráli dobrý zápas s VSC Zlín a vy-
hráli 2:1 (21, -16, 4). V prvním setu 
jsme v pohodě zvládli koncovku, ve 
druhé sadě si soupeř vyprotestoval 

vedení a sám pak několikrát zapřel 
jasné míče. V rozhodující sadě jsme 
začali lépe, otáčeli za stavu 8:4  
a s žolíkem Marťasem na podání 
celý zápas bez zaváhání dohráli.

V závěru turnaje jsme pak měli 
těžký los. Na Green Volley Frýdek-
-Místek jsme si sice věřili, ale sou-
peř hrál výborně a nedal nám šanci. 
Výsledek byl 0:2 (-20, -15). Naopak 
Brno celý turnaj demonstrovalo 
převahu nad všemi soupeři, a tak 
zvládlo v pohodě i utkání s námi bez 
zaváhání 0:2 (16, 15).

Páté místo v druhé osmičce 
Českého poháru přesto nelze brát 
jinak než jako velký úspěch našeho 
týmu, který drží 12. příčku v celko-
vém pořadí Českého poháru. Už 
nyní je jasné, že neskončíme hůře 
než do 15. místa v celkovém pořadí. 
Lze očekávat, že se před nás dosta-
ne nejspíš postupující Frýdek-Mís-
tek, naopak je solidní šance, že my 

bychom mohli dohnat a předehnat 
bodově Letovice, z jejichž čtyřbodo-
vého náskoku jsme v tomto turnaji 
ukrojili dva body. Na Zlín máme ná-
skok dva body a Kladno snížilo náš 
náskok z pěti na čtyři body. Pokud 
tedy sehrajeme úspěšně i závěrečný 
turnaj v Hradci Králové, neměli by-
chom se v pořadí Českého poháru 
propadat, a naopak bychom si 12. 
místo chtěli udržet. Dotáhnout se na 
11. místo Svitav bude těžké, ale jako 
cíl bychom si to mohli vytyčit.

Sokol Mnichovo Hradiště v Dol-
ních Břežanech nastoupil v sestavě: 
Michal Kloncko, Jan Škaloud, Martin 
Benda, Tomáš Doležal, Jan Verner. 
Nahoře zleva: trenér Jiří Skřivan, 
Tomáš Skřivan, Marek Jansta, Vítek 
Pospíšil, Jakub Krejčiřík, Khasar Ba-
yar Baatar a Vítek Kysela.

Jiří Skřivan,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Jarní programy v centru  
Náruč startují 2. dubna

ens Chojnów, rovněž domácí Choj-
nowianka Chojnów a tým Górnik 
Zlatorija. Hrálo se systémem každý 
s každým, a to vždy 2x 10 minut.

S domácími UKS Oriens 
Chojnów naši remizovali 1:1, branku 
vsítil Jiří Halák. Ve druhém utkání 
proti Chojnowiance se zadařilo Ště-
pánovi Matějů a Josefu Standovi  
a zápas skončil výhrou MSK 2:1. 

Ve třetím utkání s Górnikem Zlatori-
jou MSK jasně dominovalo a zápas 
skončil za stavu 5:0. O všechny 
branky se postaral Štěpán Matějů.

MSK nakonec se sedmi body 
a výsledným skóre 8:2 získalo 2. 
místo. O jednu vstřelenou branku byl 
lepší tým Chojnowianky.

Nejlepšími střelci turnaje se 
stali dva hráči s šesti vstřelenými 

brankami, kteří se při následném 
penaltovém rozstřelu utkali o korunu 
krále střelců. Štěpánovi Matějů štěstí 
nepřálo, a tak titul získal jeho polský 
konkurent. Nejlepším hráčem turna-
je byl pak vyhlášen zcela zaslouže-
ně Josef Stand. 

Ondřej Knobloch,
Mnichovohradišťský SK

Mnichovo Hradiště na turnaji reprezentovala sestava: Sýkora, Šumera, Stand, Tuček, Matějů, Bajer, Halák, Tarasjuk, Čavajda, Pešán.

...dokončení ze strany 4

Nastupuje vaše dítko brzy do 
školky a vy máte obavy, jak to zvlád-
ne či zvládnete? Na co se můžete 
připravit, co můžete očekávat a co 
budete muset přijmout? Na tyto  
a mnohé další otázky se vám pokusí 
společně odpovědět psycholožka 
a zároveň ředitelka Mateřské školy 
Březina.

Až se budete chystat o Veliko-
nocích na procházku, určitě veďte 
své kroky do zámecké zahrady, 
kde na vás a vaše děti bude čekat 
zábavná samoobslužná stezka plná 
pestrobarevných velikonočních va-
jíček. Budeme rádi, když nám na 
adresu mnichovo.hradiste@naruc.
cz zašlete fotografie z putování za  
velikonočními vajíčky (s vaším sou-
hlasem fotografie následně zve-
řejníme na našem facebookovém 
profilu).

Všechny naše pravidelné kurzy  
i většina jednorázových akcí pro-
bíhají ve Volnočasovém centru  
v Zámecké ulici, kde je každý všední 

den, v čase od 9 do 12 hodin, k dis-
pozici některá z našich kontaktních 
pracovnic v bezplatném prostoru pro 
rodiny s dětmi – nachází se zde her-
na pro nejmenší, wifi, minibar (kávo-
var, rychlovarná konvice, mikrovlnná 
trouba).

Z důvodu využití prostorů herny 
finančním úřadem pro účely podání 
daňového přiznání nebude výjimeč-
ně možné využít hernu ve dnech 
14. a 21. března. Děkujeme za po-
chopení a omlouváme se za kom-
plikace. Kurzy mimicvičení budou  
v těchto dnech probíhat na sále 
beze změny.

Aktivity centra jsou realizovány 
ve Volnočasovém centru za přispění 
a podpory Ministerstva práce a so-
ciálních věcí, Středočeského kraje  
a města Mnichovo Hradiště.

Děkujeme za vaši přízeň a tě-
šíme se na viděnou při společných 
aktivitách.

Za tým Náruče Mnichovo Hradiště 
Monika Muchková
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Seznamte se s Příběhy našich sousedů
Cílem projektu Příběhy našich sou-
sedů je zpřístupnit žákům a stu-
dentům zajímavou formou moderní 
dějiny. Žákovské a studentské týmy 
mapují příběhy pamětníků, čímž 
jednak zpracovávají jejich svědec-
tví pro další generace a zároveň se 
seznamují s tzv. „velkými dějinami“ 
prostřednictvím osobních příběhů.  
V roce 2023 se do projektu, jenž běží 
pod hlavičkou Post Bellum, po celé 
ČR zapojilo 805 týmů včetně týmu 
z mnichovohradišťského gymnázia.
Nyní se blíží závěrečné prezentace 
mladoboleslavské odnože projektu.

Prezentace se uskuteční v aule 
Obchodní akademie v Mladé Bole-
slavi v pondělí 18. března od 15:30 
hodin. Osm školních týmů z Mladé 
Boleslavi a Mnichova Hradiště před-
staví výsledky své práce. Každý tým 
natáčel jednoho pamětníka, vzniklo 
tak sedm audio a jedna videorepor-
táž. Ty budou moci návštěvníci akce 

vyslechnout a zhlédnout. Každý tým 
rovněž představí „své“ pamětníky.

Tým z mladoboleslavské 4. ZŠ 
natáčel Emila Přádného, který v 
květnu 1945 zažil bombardování 
Mladé Boleslavi. Dalšímu týmu z 
téže školy Marie Puldová vyprávěla 
o svém tatínkovi, který byl popraven 
za svou účast v protinacistickém od-
boji. Miroslav Čuban žákům mlado-
boleslavské 5. ZŠ popsal sovětskou 
okupaci v srpnu 1968. Mladým zá-
jemcům o historii ze ZŠ v Debři Ma-
rie Janoušková vylíčila, jak němečtí 
vojáci v květnu 1945 tvrdě postupo-
vali proti místním protinacistickým 
bojovníkům v Hrdlořezích.

Projektu se zúčastnily rovněž 
čtyři středoškolské týmy. Týmu z bo-
leslavské Střední zdravotnické školy 
vyprávěla Václava Buriánová o tom, 
jak se kvůli šíření dopisu o maďar-
ských událostech v 50. letech minu-
lého století dostala do vězení. Lucie 

Veselá, kterou zpovídali studenti bo-
leslavského osmiletého gymnázia,  
přežila pád sovětské stíhačky přímo 
na náves v Čisté v červnu 1983. 
Milan Klipec popsal týmu boleslav-
ského Pekařova gymnázia svoji 
někdejší zpěváckou kariéru v praž-
ském divadle Rokoko. A Libor Hörbe 
při setkání se studenty gymnázia  
v Mnichově Hradišti zavzpomínal na 
své občanské angažmá v listopadu 
1989.

Přestože projekt není soutěž-
ní, přítomna bude tříčlenná poro-
ta složená z historika, novinářky  
a učitelky. Týmy tak dostanou zpět-
nou vazbu k výsledkům své práce  
i k vystoupení přímo na prezentaci.  

Na slavnostní zakončení projek-
tu jsou zváni všichni zájemci z řad 
veřejnosti.

Michal Šimek,
Post Bellum

KOMENTÁŘE A NÁZORY

V červnu roku 2023 se začalo s 
pracemi na vybudování bezpeč-
nějších autobusových stání na 
hlavní silnici z Bosně do Mnicho-
va Hradiště v obci Dobrá Voda. 
Stavba byla trochu ve stínu lávky 
na Klášter a přemostění dálnice. 
Nicméně priority významu a pro-
pagace určují jiní.

Musím předeslat, že budu 
chválit! Takže nic pro slabší pova-
hy zvyklé jen hanit a nadávat na 
vše, co není dle jejich gusta, či pro 
ty, co jen nechápou souvislosti.

Nebudu zde psát o projektu, 
procesu schvalování a o několika-
letém čekání na první kopnutí do 
země. Těch faktorů, které měly vliv 
na to, že se stavba realizovala až v 
loňském roce, je mnoho. S tím už 
nic neuděláme, ale důležité je, že 
stavba je hotová.

Zastávka i ostrůvek neslouží 
ke zpomalení negramotných a 
bezohledných řidičů, co nedoká-
žou přečíst a respektovat značky 
s označením začátku obce, a tedy 
jízdu uzpůsobit k maximální rych-
losti 50 km/h, které dosud dle vy-
hlášky platí po celém území ČR, i 
když mírný vedlejší účinek to má.

Nicméně, účelem celé stavby 
je bezpečnost pro lidi, co nastupují 
a vystupují z městské hromadné 
dopravy, pro zastavující autobu-
sy samotné a v neposlední řadě 
i pro projíždějící vozidla. Autobus 
již nemusí stát v jízdním pruhu, 
zastavovat u krajnice a vystupují-
cí lidé nemusí přebíhat silnici, kde 
to zrovna jde. Je jedno, jestli jde o 
10 či  50 lidí. Každý jeden lidský 
život je potřeba chránit, tím spíš, 
že většina cestujících z a do Dobré 
Vody jsou děti. Nikdo nechceme, 
aby naše dítko srazilo auto, ani 
sousedovo ani jiné. Takže toliko o 
účelu stavby na hlavní silnici, která 
i svým vzhledem napomohla obci 
se zase kousek přiblížit stávající-
mu století. 

Jakožto člen Osadního výboru 
v Dobré Vodě jsem měl možnost 
být i u komunikace během prací 
jak s městem, tak i s provádějící 
firmou Stavotrans pánů Dumko-
vých. Navíc stavba navazuje na 
náš pozemek. Od prvního okamži-
ku se nejen zádrhele a nečekané 
překážky (kterých kupodivu bylo 
jen, co by na prstech jedné ruky 
spočítal) při pracech s oběma 
bratry Dumkovými řešily s neuvě-

Bezpečnější autobusová zastávka v Dobré Vodě

Zveřejněné texty prezentují subjektivní názory jejich autorů. 
Do textů nebylo redakčně zasahováno.

Proměna křižovatky v Dobré Vodě. Stav před a po stavebních úpravách.

Švadlenky v reportáži České televize
U příležitosti oslav 70. výročí na-
šeho „Domečku“, které proběhly  
v loňském roce, jsme vydali tradič-
ní almanach. A protože v loňském 
roce slavila 70. narozeniny i Česká 
televize, jednu kapitolu jsme věno-
vali chvílím, kdy se naše cesty pro-
tnuly a kdy se náš Domeček mihl  
v pořadech na kanále Déčko. Cel-
kem jich bylo osm a v únoru se nám 
seznam rozrostl o další položku.

Hned prvním vstupem pondělní-
ho dílu pořadu Zprávičky (12. února 
2024) byla totiž reportáž z Klubu dětí 
a mládeže v Mnichově Hradišti. Štáb 
Zpráviček tam zavítal v sobotu 10. 
února, kdy se v Klubu konal tradiční 

víkendový kurz šití. Naše švadlenky 
všech věkových kategorií se přítom-
ností kamer vůbec nenechaly rozho-
dit a během šití zvládaly zodpovídat 
i dotazy reportérů. Jsme na ně moc 
pyšní. A co my víme, třeba tato re-

Děti pódia na festivalu Modrý kocour
Od 15. do 18. února probíhal v Tur-
nově festival amatérského divadla 
Modrý kocour. Jeden ze souborů 
dramatického kroužku Děti pódia, 
který si říká Dnes nepřijdu byl zařa-
zen do programu se svou inscenací 
Stvořitel. 

Jedná se o zpracování hry bratří 
Čapků Adam stvořitel, jejíž premiéra 
proběhla v Městském divadle Mni-
chovo Hradiště v červnu 2023. Od 
té doby mladí divadelníci hru ještě 
poupravili a následně s ní vyrazili 
mimo svou domácí půdu, aby si 
vyslechli názor nestranné poroty na 
své výkony. 

„Porotci, osobnosti z české diva-
delní i filmové scény, byli velmi milí, 
upozornili nás na některé nedostat-
ky, které jsme tušili, ale bylo třeba si 
je konkretizovat a pojmenovat. Což 
je vlastně i účel přehlídek. Se svým 

výkonem jsme sice nepřekonali pro-
fesionální soubor, který dostal nomi-
naci na Mladou scénu, ale byli jsme 
pozváni na další ročník, čehož si 
vážíme a už dnes se na něj těšíme,“ 
komentovala vedoucí souboru Stani-
slava Matulová. Ta jedním dechem 

dodává, že je za tuto příležitost ráda, 
a konstatuje, že velkou podporou 
souboru je Klub Mnichovo Hradiště, 
který Děti pódia v jejich tvorbě a úsilí 
podporuje.

Stanislava Matulová,
Děti pódia

Žáci ZUŠ reprezentují město v soutěžích
Tak jako každý rok se touto dobou 
po celé zemi pořádají soutěže zá-
kladních uměleckých škol. Letos se 
jich zúčastní žáci sólové hry na kyta-
ru, na klavír a na smyčcové nástroje 
z hudebního oboru, ale také žáci 
oboru dramatického a výtvarného. 

Naše ZUŠ pořádala 8. února 
školní kolo a  27. února okresní kolo 
soutěže ve hře na klavír. Okresního 
kola se zúčastnili žáci tří základních 
uměleckých škol z okresu Mladá Bo-
leslav a nejúspěšnější z žáků odtud 
postoupili do krajského kola, které 
proběhne ve dnech 21. až 23. břez-
na v ZUŠ Říčany. V porotě usedli 
zkušení pedagogové a klavíristi Mgr. 
Vilém Valkoun, BcA. Zuzana Pelco-
vá a Libor Čapek.

Okresní kolo soutěže proběhlo 
až po uzávěrce tohoto vydání zpra-
vodaje, nemůžeme tak zatím infor-
movat, jak se dařilo našim žákům. 

Vedle soutěží proběhla ve stře-
du 14. února v galerii Konírna také 
vernisáž Emy Hunkové a Romana 

Hofreitra. Oba vystavující pochází 
z Mnichova Hradiště. Výstava potr-
vá do 14. března 2024. Všichni jste 
srdečně zváni.

Jan Čížek,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

portáž přiláká do našich kurzů šití  
v Klubu nebo na Vile další zájemce 
o tento úžasný a praktický koníček.

Anna Lhoťanová,
DDM Na Výstavišti Ml. Boleslav

řitelnou lehkostí a bez negativních 
emocí. Nikdy se nezapírali, nevy-
mlouvali se na standardní výmluvy 
stavebníků, ale prostě jednali a bylo 
vždy hnedle vidět změna či pokrok 
v jejich díle. Jejich zaměstnanci ne-
jen, že vždy věděli, co mají dělat, ale 
když jsem viděl, že dělají v horku, v 
dešti, za tmy, bylo těžké uvěřit, že 
to jde. Mám se stavebními firmami 
pár zkušeností a ty se na hony liší 
od této. Když jsme během stavby 
připomínkovali nastalé skutečnosti 
a potřebné změny či úpravy, nebyl 
problém ani ze strany města. Prostě 
se zvedl telefon a pan Dumek to vy-
komunikoval a už se změna projevila 
fyzicky. Celá stavba byla zakončena 
v září instalací budky/zastávky od 
firmy Rekova, kterou firma bez pro-
blémů upravila dle našeho přání. Pár 
dodělků a úprav po předání stavby 
bylo také velmi rychle provedeno. 
Nyní se užitek stavby osvědčuje. 

Je pravda, že by obyvatelé 
Dobré Vody uvítali širší odbočku 
do obce, ta je však dle předpisů  
a dle projektu a nelze ji považovat za 

chybně provedenou. Často slýchám 
i rány, kdy ti, co nezpomalí před 
obcí, narazí do obrubníku ostrůvku, 
ale to jsou individuální minely, na 
každém z nás. 

Kdybych před stavbou domu vě-
děl, co vím dnes, oslovil bych Stavo-
trans. Nepochybuji, že bych si ušetřil 
spoustu starostí, času i financí. 

Díky všem od pana Dumka 
staršího přes jeho syny až po za-
městnance, co vlastníma rukama 
položili poslední díly dlažby. Děkuji 
i příslušným pracovníkům na městě, 
panu Králi, Honzovi Marešovi a dal-
ším, jejichž jména neznám. Nejen, 
že se stavbou se podařilo instalovat 
i nové odvodnění u silnice, ale také 
za, z mého pohledu, hladký průběh 
realizace.

Lidi, nebojte se chválit, nebojte 
se poděkovat za něčí snahu, třeba 
tím i někoho potěšíte, což by od věč-
ného nadávání mohla být i celkem 
příjemná změna. Ono není všechno 
špatně. Tak a teď do mě!

Honza Füši z Dobré Vody

Více než padesátka účastníků do-
razila v sobotu 27. ledna odpoledne 
do Volnočasového centra v Mnicho-
vě Hradišti, kde se konala debata  
s vysokoškolským pedagogem, poli-
tikem a bývalým ministrem zahraničí 
Lubomírem Zaorálkem.

Akci pořádala místní organi-
zace SOCDEM, diskutovat přišli  
i lidé jiných politických preferencí, 
například někteří zastupitelé města 
za uskupení Žijeme pro Hradiště, 
včetně místostarosty a poslance 
Ondřeje Lochmana. Mimo početné 
skupiny Hradišťáků a obyvatel obcí 
našeho ORP zavítali na debatu  
i hosté z Mladé Boleslavi či Liberec-
kého kraje.

Dvě hodiny trvající debata po-
kryla témata domácí i zahraniční. 
Lubomír Zaorálek vyjádřil znepoko-
jení ze zneužívání stavu legislativní 
nouze k politickým cílům i obavu  
z militarizace v České republice. 
V této souvislosti okomentoval ne-
dostatky v legislativě a procesech 
ohledně držení zbraní. Z globálních 

Beseda s Lubomírem Zaorálkem

témat přišla řeč na „vydělávání“ na 
krizích vybranými skupinkami pri-
vilegovaných, nezužívání politiky  
k sobeckým zájmům, prohlubování 
sociálních rozdílů a také selhávání 
diplomacie, která by se podle Lubo-
míra Zaorálka měla uplatňovat více 
než řešení konfliktů vojenskou silou.

Jak ale ze zmíněných krizí ven? 
Z pozice jednotlivce moc nezmůže-
me, ale důležité je o nich hovořit, 
prosazovat je do mediálního prosto-

ru a nebát se věci nazývat pravými 
jmény.

Na diskusi o dalších spole-
čenských a politických tématech, 
tentokrát z jiného soudku a možná 
i jiného úhlu pohledu, se můžete tě-
šit již brzy. Organizátoři v Mnichově 
Hradišti chystají podobnou besedu  
s Janou Maláčovou.

Petr Novák,
Mnichovohradistsko.cz
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KALENDÁR AKCÍˇ

12. BŘEZNA, 18:00, CESTOVATEL. PŘEDNÁŠKA ŽHAVÁ ANDALUSIE

9. BŘEZNA, 20:00 DUNA: ČÁST DRUHÁ

10. BŘEZNA, 15:00 PTÁCI STĚHOVÁCI

13. BŘEZNA, 10:00, DOP. PROMÍTÁNÍ JEDEME NA TEAMBUILDING

13. BŘEZNA, 19:00 ARISTOKRATKA VE VARU

14. BŘEZNA, 19:00 JEDEN ŽIVOT

KINO

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE
17. BŘEZNA, 15:00 KUNG FU PANDA 4

15. BŘEZNA, 20:00 SLADKÝ ŽIVOT

16. BŘEZNA, 20:00 MATKA V TRAPU

18. BŘEZEN, 17:30, SETKÁNÍ NAD INVESTIČNÍM PLÁNEM MĚSTA
NEŽ VYJEDOU BAGRY 2024
19. BŘEZNA, 17:00, OPAKOVÁNÍ POŘADU MĚSTSKÉHO MUZEA
VIRTUÁLNÍ PROCHÁZKY MĚSTEM
20. BŘEZNA, 19:00 FENTASY

23. BŘEZNA, 20:00 ARISTOKRATKA VE VARU

21. BŘEZNA, 19:00 MATKA V TRAPU

24. BŘEZNA, 15:00 PŘÁNÍ

27. BŘEZNA, 10:00, DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ TANCUJ, MATYLDO

OSTATNÍ
1.,15. A 29. BŘEZNA, ODJEZD V 9:30 Z DOPRAVNÍHO TERMINÁLU
AUTOBUSEM DO BAZÉNU (AQUAPARK ML. BOLESLAV)
13. A 27. BŘEZNA, 16:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTSKÉHO ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA
15. BŘEZNA, 20:30, ROCK POSILOVNA
RETRO PÁRTY
16. BŘEZNA, 17:00, KOSETL SV. JAKUBA
ZPÍVÁME PRO UNICEF: PĚVECKÉ SBORY POMÁHAJÍ DĚTEM

19. BŘEZNA, 17:00 AŽ 21:00
VEČERNÍ KLUB PŘÁTEL FANTASY
23. BŘEZNA, 10:00 AŽ 16:00
SOBOTA S DUNGEONS & DRAGONS
28. BŘEZNA, 7:30 AŽ 16:00
VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY V KLUBU

11., 18. A 25. BŘEZNA, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
12., 19. A 26. BŘEZNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO

9. BŘEZNA, 17:30 KUNG FU PANDA 4

6. BŘEZNA, 19:00 ZÓNA ZÁJMU

7. BŘEZNA, 19:00 PŘIŠLA V NOCI

3. BŘEZNA, 15:00 NEROZLUČNÁ DVOJKA

2. BŘEZNA, 20:00 WONKA

1. BŘEZNA, 20:00 MATKA V TRAPU

22. BŘEZNA, 20:00 TAJEMSTVÍ A SMYSL ŽIVOTA

16. BŘEZNA, 19:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
SKAUTSKÝ PLES

13., 20. A 27. BŘEZNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA
14. A 21. BŘEZNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
14. A 21. BŘEZNA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB
1., 15. A 22. BŘEZNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA

17. BŘEZNA, 13:00, START NA PARKOVIŠTI ZA ZÁMKEM
ORIENTAČNÍ BĚH MĚSTEM
17. BŘEZNA, 15:00, ROCK POSILOVNA
DĚTSKÝ KARNEVAL

4. AŽ 8. BŘEZNA, 7:30 AŽ 16:00
JARŇÁKY V KLUBU
12. BŘEZNA, 17:00 AŽ 19:00
KERAMICKÁ DÍLNA PRO VEŘEJNOST MH
16. BŘEZNA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ

18. BŘEZNA, ODJEZD V 15:30 Z DOPRAVNÍHO TERMINÁLU
AUTOBUSEM DO BAZÉNU (BAZÉN V MB V SOKOLOVNĚ)

do 2. dubna 2024

Podpora péče o dušení zdraví 

Očkování - pásový opar

STAREJTE SE SPOLU S NÁMI
O SVÉ ZDRAVÍ!
Nezapomínejte se pravidelně objednávat na preventivní prohlídky!
Sledujte v naší mobilní aplikaci Karta mého srdce kdy a u kterého lékaře
máte nárok na preventivní prohlídku. 

Korekční laserová operace očí 

Nitrooční operace 

Dentální hygiena - dospělí

Podpora nutričního poradenství 

Moderní diagnostické a léčebné metody 

Nízkobílkovinová dieta a další
vzácné metabolické poruchy 

4 000 Kč

4 000 Kč

4 000 Kč 

2 000 Kč

400 Kč

2 000 Kč

2 000 Kč

10 000 Kč

Dentální hygiena - děti 700 Kč

PŘIDEJTE SE K NÁM

REGISTRACE ON-LINE!

8. BŘEZNA, 20:00 / PROMÍTÁNÍ K MDŽ ARISTOKRATKA VE VARU

27. BŘEZNA, 19:00 MANŽELÉ STODOLOVI

28. BŘEZNA, 19:00 A MÁME, CO JSME CHTĚLI

29. BŘEZNA, 20:00 JEDEN ŽIVOT

30. BŘEZNA, 20:00 SLADKÝ ŽIVOT

31. BŘEZNA, 15:00 GUMP – JSME DVOJKA

DIVADLO

26. BŘEZNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
BYLO NÁS PĚT

21. BŘEZNA, 19:00, KONCERT
KUKAL KVARTET

20. BŘEZNA, 19:00
NA SLOVÍČKO S JIŘINOU BOHDALOVOU

16. BŘEZNA, 15:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI
POHÁDKY ZE DVORKA

28. BŘEZNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
RAPPER

CENTRUM NÁRUČ
Přehled akcí Centra pro rodinu Náruč naleznete na webu města v kalendáři 
akcí, na www.naruc.cz, nebo na https://www.facebook.com/naruc.hradiste

INZERCE

19. BŘEZNA, 17:30, DŮM LUDMILA, NA NÁVSI 229, VESELÁ
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ
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Typická příjmení Mnichovohradišťska: Šverma
Rod Švermů na Mnichovohradišť-
sku, jak se zatím zdá, pochází  
z jednoho rodu Švermů z Vicma-
nova. Nejdéle a nepřetržitě rodem 
Švermů osídleným grunt byl hospo-
dářský objekt čp. 2, dnes již zdemo-
lovaný. Dle první dochované zmínky 
se zde asi v roce 1640 narodil Vác-
lav Šverma a před ním také Václav 
Šverma, který se v roce 1628 přestě-
hoval do Hrubého Ptýrova. Odtud se 
začaly rozšiřovat od poloviny 17. sto-
letí jednotlivé odnože rodu do celého 
okolí severních a středních Čech.

Když se podíváme na hustotu 
obyvatelstva, v současnosti je nej-
více rodin Švermů soustředěno na 
území bývalého okresu Mnichovo 
Hradiště. Podle statistických údajů 
žilo v roce 2016 v ČR 164 Švermů 
a 161 Švermových. Největší výskyty 
jsou právě v okolí Mnichova Hradi-
ště, Mladé Boleslavi, Prahy, Liberce  
a České Lípy. V rodokmenu mám 
soustředěno zatím 1250 nositelů 
příjmení Šverma/Švermová. Určitě 
však nemám podchyceny všechny. 
Můj odhad je, že na našem území 
žilo a ještě žije během 400 let asi 
2500 lidí s příjmením Šverma/Šver-
mová.

Rod se větvil do obcí a měst  
v okolí: Bakov nad Jizerou, Bělá pod 
Bezdězem, Bítouchov, Borovice, 
Býčina, Čistá, Dalešice, Doksy, Do-
lánky, Dolní Bukovina, Dolní Rokytá, 
Doubrava, Drahotice, Haškov, Horní 
Bukovina, Horky, Horní Rokytá, Ho-
škovice, Hradec, Hradec Králové, 
Hrdlořezy, Chlumín, Jivina, Klášter 
Hradiště, Kochánky, Koprník, Kos-
třice, Kněžmost, Kruhy, Malá Bělá, 
Maníkovice, Mnichovo Hradiště, Mo-
helnice, Mukařov, Mukařov u Malá 
Skála, Nová Ves, Plužná, Podhradí, 
Podolí, Praha, Provodín, Ptýrov, Ptý-
rovec, Sovinky, Sovenice, Strážiště, 
Suhrovice, Velké Všelisy, Veselá, 
Vicmanov, Žantov, Žehrov, Žďár, 
Zvířetice. Z dalších míst v ČR jsou to 
například České Velenice, Teplice, 
Ústí nad Labem, Liberec, Litvínov, 
Rokycany, Ostrava. Někteří potomci 
Švermů žijí i v zahraničí (Velká Britá-
nie, Argentina, Austrálie, Německo).

Původ příjmení
Zatím nejstarší přečtené zápi-

sy jsou psány jako Schwerma. Od 
dětství jsem byl přesvědčen, že 
Šverma je počeštěný německý ná-
zev Schwermann – těžký muž. Pro 
svědčí, že vesnice Vicmanov leží 
na hranici dříve nepropustných ku-
řivodských lesů, oddělujících Čechy 
od Sudet, které obývalo převážně 
německé obyvatelstvo. Do vyloženě 
slovanské (charvátské) vesnice by 
se mohl přiženit Němec z nedale-
kých Sudet. Proti svědčí německy 
psané zápisy v pozemkových a far-
ních knihách ze 17. století, kde je  
u všech odnoží rodu Švermů psáno 
Schwerma bez koncovky „nn“. Pou-
ze příponu -ma jazykový odborník 
asi neuzná.

Když jsem chodil v Liberci  
v padesátých letech na gymnázium, 
při hodině češtiny na téma vznik 
příjmení profesor říkal každému, jak 
jeho příjmení vzniklo. U mě váhal  
a potom řekl: „Švermo, vy jste po-
zůstatek švédských vojsk v Čechách 
v třicetileté válce v 17. století.“ Proti 
této možnosti však svědčí tak rychlý 
rozvoj tolika rodů během několika 
desítek let v 17. století z jednoho 
předka. Krásná romantická verze je 
tedy nemožná.

Jinou možností původu je slovo 
Schwermer, tj. „tulák“, „pobuda“, což 
patrně souvisí se středodolnoně-
meckým slovesem schwermen, tj. 
„lenivě pobíhat“.

Po konzultaci s jazykovědci se 
přikláním k verzi, že příjmení vzniklo 
ze středohornoněmeckého slovesa 

swermen – rojiti se. V současné 
němčině je pravopis schwärmen, 
což je důsledek hláskového vývo-
je. Praprapředek tedy pochází ze 
středohornoněmeckého příhraničí  
a byl asi včelař, rojař, který překročil 
hranice (kolem roku 1500) do Čech, 
nebo přišel dříve při kolonizaci Su-
det Němci od Rýna. V Německu jich 
(bylo) mohlo být více. Po staročesku 
rojník nebo brtník. Mnoho Švermů, 
kam paměť a vyprávění sahají, byli  
a až do současnosti jsou včelaři. 
Mají to asi zapsané v genech.

V Maníkovicích, pozdějším čp. 
4, žil roku 1700 Honza Rojův, což 
je asi nejpřesnější překlad. Na Pl-
zeňsku (2013) jich žije jen 38, jinak  
v celé ČR nejsou již nikde.

Křestní jméno: Každý rod měl 
několik křestních jmen, které stále 
obnovoval. Křestní jméno mužů se 
většinou dědilo, bylo součástí grun-
tu a nositelem byl majitel, nejstarší 
syn. To se většinou dodržovalo až 
do konce 19. století. Od poloviny 
19. století se začalo přidávat druhé 
křestní jméno, většinou po kmotrovi. 
V rodě Švermů to byla jména: Vác-
lav, Josef, Jan a František. Ženská 
křestní jména byla z různých rodů. 
Od nejstarších Mandelín, Dorot, Ka-
teřin, Marií a Ann až po novější Evy, 
Barbory, Emilie a Julie.

Popis Švermů 
Po prohlídce mnoha fotografií  

a rozhovorech v rodinách mohu kon-
statovat, že Švermové bývají v mládí 
vyšší, než je průměrná výška, s tě-
lem atletické, až šlachovité postavy, 
se vzpřímenou rázovitou chůzí. Ob-
ličej protažený, ostřejších rysů. Co  
u všech převládá, jsou kudrnaté vla-
sy, případně alespoň jejich náznak. 
Někteří v dětství až k dospělosti 
mají silně kudrnaté blonďaté vlasy 
(malí andílci). V dospělosti převládá 
tmavohnědá barva, která přechází 
do šedin. Je to pozůstatek po se-
verských (nebo keltských) předcích. 
Přišli asi z hornostředoněmecka –  
z Lužice nebo při hromadné koloni-
zaci Sudet od Rýna. 

Ještě jeden poznatek jsem 
získal při hledání větví Švermů  
v jednotlivých obcích. Kde byl v obci 
největší statek, tam často hospoda-
řili právě Švermové, ať v přímé linii, 
nebo se tam přiženili. Z toho plyne, 
že byli dobří hospodáři a rozuměli 
půdě. Postupně se od půdy osvo-
bozovali (19. století) a přecházeli na 
různá řemesla. Z rodin o deseti dě-
tech se postupně staly rodiny o dvou 
dětech. Rodin přibývá, ale počet dětí 

klesá. Zranitelnost rodin je velká  
a počet velkých rodin klesá.

Ve vesnicích před 200 lety žilo 
na vsi i hodně spřízněných rodin 
Švermů. V kronice Dolní Bukoviny 
je zaznamenáno, že když někdo ze 
Švermů na bále dal vytroubit sólo 
pro Švermy, byl jich plný sál.

První zmínky
Zmínka o nejstarším Švermovi, 

kterou jsem našel, je z roku 1576  
v Polici nad Metují (Václav Vladivoj 
Tomek: Příběhy kláštera a města 
Police nad Medhují, Praha 1881, s. 

356, na což upozornil onomastik Jo-
sef Beneš a jeho dcera Dobrava Mol-
danová). To je o 78 let dříve, nežli je 
první zápis o Švermovi v berní rule. 
Vzhledem k 16. století a vzdálenosti 
Police od Mnichova Hradiště je vel-
mi nepravděpodobné, že se jedná  
o přímou rodovou návaznost.

Při dalším hledání jsem použil 
Soupis poddaných podle víry z roku 
1651: Mladoboleslavsko, díl 1 a 2 
vydaný Národním archivem. Mno-
hahodinová pečlivá četba nepřinesla 
užitek. Soupis frýdlantského panství 
ale neobsahuje panství mnichovo-
hradišťské s Valdštejny. To zname-
ná, že nejsou záznamy obcí kolem 
Mnichova Hradiště v severním  
a severozápadním směru. Seznam 
byl u Valdštejnů také vytvořen, ale 
nebyl odevzdán do celostátního 
soupisu. Měl by být součástí archi-
vu Valdštejnského panství, který 
se v současnosti nachází v Praze.  
K jeho studiu jsem se zatím nedo-
stal. Škoda, že husité vypálili jako 
vůbec první klášter Hradiště v roce 
1420 při svém tažení na Prahu.  
S klášterem shořel i cisterciácký ar-
chiv, kde měli mniši podrobné zápisy 
o okolních vsích a jejich obyvatelích.

Berní rula z roku 1654 Mlado-
boleslavska uvádí jediný zápis, a to 
v obci Mukařov: „chalupník Václav 
Šverma, rolí strychů 4 (asi 1,3 h), sil 
na zimu 2 na jaře 1 strych, 2 krávy, 
1 jalovice“.

Zatím vždy, když jsem při za-
chycení větve Švermů postupoval 
proti toku času, jsem skončil okolo 
roku 1640 ve Vicmanově, v pozděj-
ším čp. 2. Více zatím neobjasnily ani 
gruntovní knihy Mukařova a Vicma-
nova (Mukařov dříve byla rychta i pro 
Vicmanov).

Vratislav Šverma

LÉKAŘ MUDR. VÁCLAV ŠVERMA (1866–1920)
Pocházel z Horní Bukoviny č. 19. Žil v Mnichově Hradišti a na Klášteře 
jako soukromý lékař. Byl ženatý, ale bezdětný.

PRÁVNÍK JUDR. ANTONÍN ŠVERMA (1867–1910)
Bratr MUDr. Václava Švermy, narodil se v Horní Bukovině čp. 19. Vy-
studoval práva. Bydlel v Praze, později se vrátil do Mnichova Hradiště 
jako advokát. Oddán byl s Marií Hendrichovou. Měli dvě děti: Ludviku, 
provdanou Prouskovou (1895–1982) a Jana (1901–1944). Byl politický 
pracovník mladočeské strany, v letech 1909 až 1910 starostou Mnichova 
Hradiště, činovník Sokola a význačný hodnostář města. Zemřel ve věku 
44 let na zánět ledvin, když synu Janovi bylo 10 let.

KOMUNISTA, NOVINÁŘ A POSLANEC JAN ŠVERMA (1901–1944)
Portrét syna Antonína Švermy a zhodnocení jeho života je natolik obsáhlé 
a komplikované, že nebylo možné jeho otištění v Kamelotu. Celý životo-
pisný materiál je dostupný na webu www.rodokmenymh.cz.

OBCHODNÍK JAN ŠVERMA (1880–1970)
Narodil se v Malém Ptýrově (dnes Ptýrovec) čp. 2. S manželkou koupili  
a přestavěli v Mnichově Hradišti dům čp. 78 v ulici 1. máje. V přízemí 
vybudovali obchod látek a galanterii. Jen začali podnikat, přišla první svě-
tová válka a Jan musel narukovat na ruskou frontu. Dostal se do zajetí. 
Pak vstoupil do české legie. Bojoval na Sibiři a vrátil se domů až po válce 
s legionáři. Po válce mu obchod začal prosperovat. Byl činný v organizaci 
legionářů a v Sokole. Byl také po všechen volný čas vášnivý a uznávaný 
lovec. Když komunisté obchod znárodnili, musel jít jeho syn Jan pracovat 
do LIAZu. Říkalo se mu „olejář“. 

LETEC NAVIGÁTOR PPLK. ARNOŠT ŠVERMA (1914–1967)
Narodil se v Plzni, ale jeho rod pocházel z Veselé čp. 31. S rodinou se 
přestěhoval do Českých Velenic. Při nástupu na presenční vojenskou 
službu se přihlásil do vojenské akademie. V roce 1938 ukončil vojenskou 
akademii v Hranicích jako poručík dělostřelectva. Po okupaci ČSR Němci 
opustil republiku přechodem hranic do Polska. Účastnil se bojů o Atlantik. 
Za bojovou činnost obdržel celkem devět vyznamenání. Po válce zůstal  
v čs. armádě. Byl učitelem navigace. V letech 1946–1948 byl poslu-
chačem Vysoké vojenské školy a potom velitelem technické letky. Jako 
ostatní vojáci bojující na západě, byl poslán v květnu 1949 na dovolenou,  
v listopadu přeložen do výslužby a v prosinci 1949 do zálohy, bez náro-
ku na důchodový plat. Do roku 1956 byl skladníkem, potom dispečerem  
u Průmyslových staveb v Záluží u Mostu. Zemřel 18. září 1967. 

ZVĚROLÉKAŘ MVDR. JAROSLAV ŠVERMA (1946–2015)
Pocházel z větve Švermů v Maníkovicích a byl v regionu známým a oblí-
beným veterinářem. 

UROLOG MUDR. ROBERT ŠVERMA (* 1975)
Urolog, syn MVDr. Jaroslava Švermy. Od ledna 2024 je primářem urolo-
gického oddělení Klaudiánovy nemocnice v Mladé Boleslavi. 

Významní nositelé příjmení

Virtuální procházka povede
ještě jednou do Turnovské
Městské muzeum zve na opaková-
ní Virtuálních procházek městem 
při příležitosti letošního 745. výročí 
první písemné zmínky o Mnichově 

Hradišti. Napříč časem se projdeme 
Turnovskou ulicí a přilehlým okolím. 
Akce se uskuteční v úterý 19. března 
od 17 hodin v městském kině. (kh)

Nový on-line katalog 
knihovny na nové adrese!
V uplynulých týdnech se desítky čte-
nářů městské knihovny na knihovni-
ce obraceli s totožným dotazem. Ten 
se týkal možnosti vyhledávat online 
v katalogu knihovny a rovněž tímto 
způsobem zamlouvat konkrétní kniž-
ní tituly.

„Protože jsme přešli ze sdíle-
ného serveru na vlastní, změnila 
se adresa našeho on-line katalogu. 

Nyní je do něj možné nahlížet na 
adrese https://mnhradiste.tritius.cz,“ 
vysvětluje vedoucí knihovny Jana 
Jedličková.

Poměrně složitou adresu najde-
te i jako odkaz na webových strán-
kách městské knihovny.

Martin Weiss

Nová vzpomínková knížka 
o Mnichově Hradišti
Na počátku letošního roku vyšla 
kniha s názvem Od rozhledny. Jejím 
autorem je Jaroslav Dvořák, který již 
10 let měsíc co měsíc vítá ve svém 
domě pamětníky a zájemce o „zmi-
zelé“ Hradiště. Nad starými fotogra-
fiemi a dokumenty, kterých má pan 
Dvořák bohatý archiv, vzpomínají 
na proběhlé události, běžný život  
v minulých desetiletích, na již nee-
xistující objekty či na spoluobčany, 
kteří již nežijí, prostě na minulost 
svého města.

Z těchto schůzek vzešel nápad 
vydat vzpomínky pamětníků knižně. 
Před několika lety se tak objevila kní-
žečka Jizera, hospody, vzpomínky  
a ještě něco, která se věnovala Jize-
ře, rybaření, hradišťským hospodám 
a dalším tématům. Nyní tedy byla 
vydána již výše jmenovaná publika-
ce s názvem Od rozhledny. Obsahu-
je převážně autorovy vzpomínky na 
práci dřevorubce, zachycuje zážitky 
z přírody, lesa, rybaření, znovu je 
zde častým námětem Jizera. Ved-
le toho jsou zde přetištěny některé 
archivní dokumenty, které má autor 
ve své sbírce, a zaznamenány vzpo-
mínky na bývalé mnichovohradišť-
ské podniky, provozovny, spolky či 
organizace. 

Sám Jaroslav Dvořák zdůraz-
ňuje, že knihu psal pro své přátele, 

tomu odpovídá způsob vyprávění  
i zvolená slovní zásoba, tak jak tomu 
bylo i u předchozí publikace.

Kromě titulů věnovaných vzpo-
mínkám na Mnichovo Hradiště stál 
pan Dvořák také za vznikem knihy  
o zaniklých obcích vojenského pro-
storu Ralsko s názvem Procházkou 
po zaniklých vesnicích Ralska a kni-
hy Vzpomínky tety Emy. Její autorka 
Margit Herrmannová v ní popisuje 
život v Jablonečku před odsunem  
v roce 1945. 

Všechny jmenované knížky je 
možné zakoupit v trafice Signál.

Redakce

Právník Antonín Šverma. Podplukovník Arnošt Šverma.

Politik Jan Šverma. Zvěrolékař Jaroslav Šverma.



MĚSÍC PLNÝ SLEV
            

             11. - 15. 3.  →   10% SLEVA na stříbrné šperky
             18. - 22. 3.  →   10% SLEVA na hodinky
             25. - 28. 3.  →   5% SLEVA na zlaté šperky

Jsme tu pro Vás od roku 1993.
Tel.: 604177538, 603267101

K NÁKUPU NAD 1 500 KČ OBDRŽÍTE DÁREK.

Chcete inzerovat 
v Kamelotu?

INZERCE

Máte zájem o umístění inzertního 
materiálu v městském zpravodaji,  
a chcete tak oslovit všechny mnicho-
vohradišťské domácnosti? Obraťte 
se na Městské informační centrum 
Mnichovo Hradiště, které inzerci vy-
řizuje a podklady následně předává 
redakci (kontaktní osoba: Tomáš 
Hejdrych, tomas.hejdrych@klubmh.
cz, 326 772 464). Ceník inzerce na-
leznete na webu města v sekci Ka-
melot (ve spodní části stránky). (red)

 725 435 914
 personalni@kvfinal.cz
 www.kvfinal.cz
 @KVFinal

Posilujeme tým v Kuřívodech v Ralsku

STAŇ
SE ČLENEM
ÚSPĚŠNÉHO
TÝMU!

›  Manipulant – Řidič VZV,  
převážení nástrojů/forem

›  Vedoucí nástrojárny
›  Seřizovač svářecích robotů a lisů 
›  Specialista povrchových úprav
CO VÁM NABÍZÍME:
  nadstandardní nástupní mzdu 
a pravidelný růst

  nástupní bonus 15 000–45 000 Kč
  vývoj a výrobu špičkových produktů
  hrazenou práci přesčas včetně příplatků
  stabilní zázemí silné společnosti
  možnost posunů na vyšší pozice, 
případně do závodu v USA

  odměny za přivedení nového kolegy 
a mnohé další

  skvělý kolektiv

INZERCE INZERCE

IN
ZE

RC
E

INZERCE

INZERCE

Kamelot: 
zpravodaj města Mnichovo Hradiště  
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